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Voorwoord

Na twee jaar waarin de omstandigheden voor 
onze leerlingen en medewerkers niet gemakkelijk 
waren en waarin we alle zeilen moesten bijzetten 
om het onderwijs zo goed mogelijk door te laten 
gaan, was 2022 het jaar waarin sprake was van 
geleidelijke normalisatie van het onderwijs. Daar 
waren we heel blij mee, want als de pandemie 
ons iets geleerd heeft, dan is dat het belang van 
persoonlijke ontmoeting en begeleiding, structuur 
en aandacht voor welzijn van leerlingen. Ook voor 
onze medewerkers was het heel fijn dat er weer 
stabiliteit kwam en het onderwijs weer gestruc-
tureerd en volledig op school kon plaatsvinden. 
Dit betekent niet dat alles gelijk weer bij het oude 
was. Het welzijn van veel leerlingen was nog niet 
zoals vóór corona en dat gold ook voor de gezond-
heidssituatie van sommige medewerkers. Dit blijft 
de komende jaren veel aandacht vragen.

De Stichting rapporteert in dit jaarverslag 2022 
over de bereikte resultaten op het gebied van 
onderwijs, personeel, financiën, huisvesting en IT. 
Dit jaarverslag bevat het verslag van de Raad van 
Toezicht, het bestuursverslag, de verslagen van de 
beide GMR’en en de jaarverslagen van de scholen 
waarin zij verantwoording afleggen over de 
behaalde resultaten.

De onderwerpen van verantwoording zijn, waar 
nodig en wenselijk, geactualiseerd, bijvoorbeeld 
als het gaat om de accenten die dit jaar vanuit het 
ministerie zijn aangebracht rondom beleidsmatige 
zaken of actuele subsidieregelingen. De uitgebreide 
cijfermatige verantwoording is ondergebracht in 
de bijlagen. Medezeggenschapsraden, leerlingen- 
en ouderraden wordt geadviseerd dit verslag te 
agenderen voor bespreking.

drs. Arjan Kastelein MBA
Voorzitter College van Bestuur
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In samenwerking met onze leerlingen en ouders en 
door de grote inzet van docenten, ondersteunende 
medewerkers, management van onze scholen en 
met ondersteuning van het bestuursbureau 
hebben we van 2022 als scholen en stichting een 
goed jaar kunnen maken. We wisten ons daarbij 
verzekerd van goede medezeggenschap en van het 
vertrouwen van onze Raad van Toezicht. Heel 
hartelijk dank voor ieders betrokkenheid en inzet!

Leidschendam-Voorburg, 20 juni 2023 

drs. Arjan Kastelein MBA
Voorzitter College van Bestuur
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Verslag Raad van Toezicht

De Raad van Toezicht van de Stichting Het 
Rijnlands Lyceum handelt in overeenstemming 
met de Code Goed Onderwijsbestuur VO1. In het 
verslagjaar is de Raad van Toezicht niet afgeweken 
van deze code. De Raad verklaart dat de werk-
zaamheden in onafhankelijkheid zijn uitgevoerd.

In 2022 is de samenstelling van de Raad van 
Toezicht gewijzigd. Aan de tweede benoemings-
termijn van de heer Gertsen kwam op 31 augustus 
2022 een einde. Graag zeggen wij ook op deze 
plaats nogmaals dank aan Fred Gertsen voor zijn 
jarenlange inzet en betrokkenheid. In de vacature  
is na een openbare procedure per 1 september  
2022 mevrouw Dorien Jongeneel benoemd. Per 
1 september 2022 is de voorzitter, de heer Johan 
van de Werff, voor een tweede termijn benoemd.

1 Code Goed Onderwijsbestuur VO-raad 2019. Ondanks dat de Stichting ook 

primair onderwijs verzorgt, hebben het College van Bestuur en de Raad van 

Toezicht de code van het voortgezet onderwijs als uitgangspunt gekozen omdat 

het voortgezet onderwijs 75% van de totale stichting vormt.

Jaarlijks bezoekt de Raad van Toezicht een aantal 
scholen van de stichting. Doordat de beperkende 
maatregelen in verband met Covid-19 waren 
opgeheven, konden deze bezoeken in 2022 weer 
plaatsvinden. Het was heel fijn om weer volle 
scholen te zien die bruisen van activiteit. In juni is 
een bezoek gebracht aan het Rijnlands Lyceum 
Wassenaar, in oktober aan de International School 
of The Hague – Secondary en in november aan het 
Rijnlands Lyceum Oegstgeest. De rectoren gaven 
een presentatie over de ontwikkelingen in de 
school, de Raad van Toezicht sprak met een  
aantal docenten, leerlingen en/of leden van de 
schoolleiding en werd rondgeleid door de scholen. 
Deze schoolbezoeken zijn voor de Raad van 
Toezicht zeer interessant en betekenisvol. De 
bezoeken en gesprekken leveren bovendien, naast 
de informatie die vanuit het bestuur en vanuit 
allerlei documentatie tot ons komt, een andere en 
rechtstreekse informatiestroom op die bijdraagt 
aan de onafhankelijke beeld- en oordeelsvorming 
door de Raad van Toezicht. Voor komend jaar 
staan onder andere bezoeken aan het Rijnlands 

Lyceum Sassenheim, de Europese School 
Den Haag en het Bestuursbureau op de agenda.

Met het voltallige Directieberaad had de Raad van 
Toezicht in april een themabijeenkomst. Tijdens 
deze bijeenkomst werd uitvoerig stil gestaan bij de 
ontwikkelingen in het internationale onderwijs, 
zowel in inhoudelijk opzicht als wat betreft de 
vraag naar dit onderwijs. 

De Raad van Toezicht heeft vier reguliere 
vergaderingen gehad en overleg gevoerd met  
het College van Bestuur. Bij drie van de vier 
vergaderingen werd het overleg voorafgegaan 
door een bespreking met alleen de leden van de 
Raad van Toezicht, conform de werkafspraken. 

De Onderwijs- en Strategiecommissie, bestaande 
uit de heer Piet van Slooten en mevrouw Ruby 
Fasten, heeft in 2022 twee keer vergaderd met  
de voorzitter CvB. In de commissie zijn onder  
meer besproken: de onderwijsrapportages, de 
slagingspercentages, de realisatie van de doelen 
zoals verwoord in het Koersplan 2025, de 
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doorontwikkeling van de kwaliteitscyclus van 
stichting en de scholen en de schoolplannen van 
enkele scholen. De leden van de Onderwijs- en 
Strategiecommissie bevragen de voorzitter CvB op 
de resultaten, op de verantwoording in de onder-
wijsrapportages, enzovoorts. Tevens voeren zij het 
gesprek met het CvB over de doorontwikkeling 
van deze instrumenten en adviseren de bestuurder 
gevraagd en ongevraagd vanuit hun eigen deskun-
digheid en ervaring op het gebied van onderwijs. 
Tenslotte is gesproken over de voorbereiding van 
het vierjaarlijks onderzoek dat de Inspectie van het 
Onderwijs begin 2023 heeft uitgevoerd. 

De Onderwijs- en Strategiecommissie doet  
verslag van de besprekingen van de commissie in 
de plenaire vergadering van de Raad van Toezicht 
met het College van Bestuur.

De Financiële Commissie, bestaande uit de heren 
Lex Stijl en Fred Gertsen (tot en met augustus) en 
mevrouw Dorien Jongeneel (vanaf september), 
heeft vier keer overleg gevoerd met de voorzitter 
CvB en de directeur Bedrijfsvoering. Tijdens deze 
gesprekken wordt door de commissie getoetst hoe 
het bestuur omgaat met de sturing op en de beheer-
sing van de financiële resultaten. Besproken werden 
de financiële kwartaalrapportages 2022, de gehan-
teerde uitgangspunten bij het opstellen van de 
begroting 2023 en het meerjarenperspectief 2024 
-2027 en de uitwerking daarvan, huisvestingsvraag-
stukken met een financiële impact, de besteding 
van de NPO-middelen, investeringsvoorstellen, 
de exploitatievraagstukken bij de Europese School 
en de opzet en inhoud van de risico-inventarisatie. 
Verder is gesproken over de beleidskeuzes met 
betrekking tot het vormen van een voorziening 
groot onderhoud, de opbouw van de bestemmings-
reserve verduurzaming en nieuwbouw school-
gebouw Rijnlands Lyceum Sassenheim en de ver-
lenging van het contract met de accountant. In het 
voorjaar van 2023 zal een aanbestedingsprocedure 
voor de accountants diensten worden opgestart.

In aanwezigheid van de accountant zijn de 
 controleaanpak 2023 en de managementletter  
en het accountantsverslag over 2021 besproken.

De leden van de Financiële Commissie richten hun 
toezicht niet alleen op de deugdelijkheid van het 
financieel beheer en de rechtmatigheid van de 
besteding van de middelen. In hun beoordeling 
van de stukken en in de gesprekken met het 
College van Bestuur en de directeur 
Bedrijfsvoering besteden zij ook aandacht aan  
de doelmatige inzet van de middelen. Behalve bij 
de hierboven genoemde onderwerpen komt dit 
tot uiting bij bijvoorbeeld de bespreking van  
de Kaderbrief (waar ook wordt gekeken naar 
allocatie van middelen) en bij de beoordeling 
van investeringsvoorstellen.



8

De Financiële Commissie doet verslag van de 
besprekingen in de commissie in de plenaire 
 vergadering van de Raad van Toezicht met het 
College van Bestuur.

Tijdens de plenaire vergadering in juni 2022 van  
de Raad van Toezicht zijn in aanwezigheid van  
de accountant het accountantsverslag, het 
bestuursverslag en de jaarrekening 2021 besproken 
en goedgekeurd. Bij dit plenaire overleg is ook 
  standaard een onderdeel voorzien waarbij alleen 
de RvT-leden aanwezig zijn en het overleg voeren 
met de accountant. Deze bespreking met de 
accountant leidde ook dit jaar niet tot 
bijzonderheden.

De Remuneratiecommissie, bestaande uit de 
voorzitter en de vice-voorzitter, heeft in november 
2022 een periodiek gesprek gevoerd met de 
voorzitter CvB. Tijdens dit gesprek wordt de 
doelrealisatie van het afgelopen jaar doorgenomen, 
de voornemens voor het komende jaar, de 
professionaliseringsbehoeften en zaken van 
individuele aard. 

Naast reguliere vergaderingen is er ook regelmatig 
bilateraal contact tussen de voorzitter van het 
College van Bestuur en de voorzitter van de Raad 
van Toezicht. Deze contacten dienen ter 
voorbereiding van agenda’s, maar hebben vaak 
ook het karakter van sparring met en advies aan de 
voorzitter College van Bestuur. Afhankelijk van het 
thema kan ook tussentijds worden afgestemd met 
andere leden van de Raad van Toezicht. In het 
afgelopen jaar is bovendien op zeer actuele 

dossiers (bijvoorbeeld schoolsluiting als gevolg 
van de pandemie) de voltallige Raad van Toezicht 
digitaal op de hoogte gehouden. 

De Raad van Toezicht heeft in oktober zijn 
jaarlijkse zelfevaluatie uitgevoerd. Hierbij zijn de 
afspraken langsgelopen uit de evaluatie die in 2021 
plaatsvond met externe begeleiding. Belangrijke 
conclusie was om de omvang van de Raad van 
Toezicht ongewijzigd te laten. 
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Met beide Gemeenschappelijke Medezeggen-
schapsraden is enkele jaren geleden afgesproken 
om, naast een jaarlijks bezoek van een delegatie 
van de Raad van Toezicht aan elke GMR, één keer 
per jaar een gezamenlijke themabijeenkomst te 
houden waar een onderwerp met meer verdieping 
kan worden doorgenomen. In december heeft de 
bijeenkomst plaatsgevonden van delegaties van 
de Raad van Toezicht, GMR PO en GMR VO en de 
voorzitter College van Bestuur. Onderwerp van de 
bijeenkomst was het welzijn van leerlingen en de 
vele facetten die daarmee zijn verbonden. 

De Raad van Toezicht heeft in het verslagjaar 
de volgende besluiten genomen dan wel 
goedgekeurd:
 - Jaarrekening 2021 
 - Het Bestuursverslag en het verslag van de Raad 
van Toezicht 2021

 - Benoeming mevrouw D. Jongeneel tot lid van 
de Raad van Toezicht

 - Herbenoeming voor een tweede termijn van 
voorzitter Johan van der Werff

 - Verlenging contract met accountantskantoor 
Mazars tot en met boekjaar 2022.

 - De begroting 2023 en Meerjarenbegroting 
2024 – 2027

 - Het rooster van aftreden
 - Systematiek verslaglegging voorziening groot 
onderhoud

 - De beleidsuitgangspunten, die worden gebruikt 
bij de bedrijfseconomische verwerking van de 
gelden die de stichting jaarlijks ontvangt bij de 
doordecentralisatie huisvesting van het Rijnlands 
Lyceum Sassenheim

 - Een eenmalige bonus aan de medewerkers van 
de Stichting Het Rijnlands Lyceum

De Raad van Toezicht is in het verslagjaar 
 geïnformeerd over, heeft het CvB bevraagd  
op c.q. heeft geadviseerd over onder meer de 
volgende zaken:
 - Nationaal Programma Onderwijs (NPO)
 - Onderwijsresultaten 2021 - 2022
 - Internationaal onderwijs in de regio Leiden, 
Den Haag en Delft (zie hierboven de thema-
bijeenkomst met het Directieberaad)

 - De thematiek van tekortschietende exploitatie 
van de Europese School - Primary

 - Voortgang uitvoering Koersplan 2025
 - IT-ontwikkelingen
 - Aantrekken bestuurssecretaris
 - Het aankomende vierjaarlijkse onderzoek van 
de Inspectie van het Onderwijs

 - Diverse schoolzaken
 - Juridische kwesties
 - Risicoanalyse van de stichting
 - Diverse huisvestingszaken
 - Samenwerkingsverbanden
 - Schoolplannen
 - Benoeming rector Rijnlands Lyceum Sassenheim
 - Benoeming rector Rijnlands Lyceum Wassenaar
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De Raad van Toezicht werkt binnen een 
vastgesteld toezichtkader. Dit kader bevat o.a.  
de toets op rechtmatigheid en doelmatigheid,  
op compliance, op kwaliteit van onderwijs en  
op de aandacht voor belanghebbenden in de 
samenleving. Als resultaat van zijn toezicht in 
2022, zoals hierboven is beschreven, heeft de Raad 
vastgesteld dat de Stichting Het Rijnlands Lyceum 
in 2022 zowel kwalitatief als met betrekking tot de 
bedrijfsvoering goede resultaten heeft geboekt. 
De financiële kengetallen blijven binnen de door 
het ministerie van onderwijs geformuleerde 
signaleringswaarden en bij de uitvoering van de 
activiteiten wordt de doelmatigheid niet uit het 
oog verloren. De kwaliteit van het onderwijs is op 
orde is en de stichting heeft voldoende aandacht 
heeft voor de belanghebbenden in de samenleving. 

Onze dank en waardering gaat uit naar alle 
 medewerkers, het bestuur van de stichting en de 
medezeggenschapsorganen voor hun inspan-
ningen en betrokkenheid in het afgelopen jaar.

Leidschendam-Voorburg, 20 juni 2023
 

drs. J.L.C. van der Werff
Voorzitter Raad van Toezicht

drs. J.L.C. van der Werff
Voorzitter Raad van Toezicht
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Samenstelling Raad van Toezicht
Per 31 december 2022

drs. J.L.C. van der Werff, voorzitter
Benoemd per 1 september 2018 en herbenoemd 
per 1 september 2022

drs. D.A. Stijl RA, vicevoorzitter
Benoemd per 24 maart 2015 en herbenoemd  
per 26 maart 2019

dr. H.F.M. Gertsen RA, MPA
Benoemd per 24 maart 2015 en herbenoemd per  
26 maart 2019, teruggetreden per 1 september 2022

drs. P. van Slooten
Benoemd per 24 maart 2015 en herbenoemd  
per 26 maart 2019

mw. drs. R. Fasten
Benoemd per 1 september 2021

mw. drs. D. A. Jongeneel
Benoemd per 1 september 2022
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Algemeen

Samenstelling stichting
De Stichting Het Rijnlands Lyceum werd op  
4 mei 1936 opgericht en is statutair gevestigd  
in Wassenaar. De Stichting verenigt een aantal  
scholen, zowel basis- als voortgezet onder-
wijs, op algemeen bijzondere grondslag en 
biedt Nederlands, tweetalig en internationaal 
onderwijs aan. De scholen zijn het Rijnlands 
Lyceum Wassenaar, het Rijnlands Lyceum 
Oegstgeest, het Rijnlands Lyceum Sassenheim, de 
International School of The Hague, de Europese 
School Den Haag Rijnlands Lyceum en de Eerste 
Nederlandse Montessori School (ENMS) in 
Den Haag.

De Stichting biedt naast regulier Nederlands 
onderwijs ook onderwijsprogramma’s met een 
internationale erkenning: het International 
Baccalaureate (Middle Years Programme (MYP), 
Diploma Programme (DP) en Career-related 
Programme (CP)), basisonderwijs op basis van 
het International Primary Curriculum (IPC), 

basisonderwijs op basis van het curriculum van de 
Europese scholen en het voortgezet onderwijs van 
het European Baccalaureate programme (EB).

Het Rijnlands Lyceum Sassenheim (RLS) is een 
Nederlandse school voor voortgezet onderwijs. 
Het Rijnlands Lyceum Wassenaar (RLW) en het 
Rijnlands Lyceum Oegstgeest (RLO) bieden zowel 
Nederlands voortgezet onderwijs als internatio-
naal voortgezet onderwijs.

De twee afdelingen (PO en VO) van de 
International School of The Hague (ISH) en  
van de Europese School Den Haag (ESH) bieden 
een doorlopend internationaal curriculum voor 
leerlingen van 4 tot 18 jaar. De ISH Secondary en 
de ESH Secondary zijn in juridische zin neven-
vestigingen van het RLW. ISH Primary en de ESH 
Primary zijn op vergelijkbare wijze gekoppeld  
aan de ENMS. Intern werken de scholen als 
zelfstandige entiteiten met een eigenstandige 
bekostiging.

Tenslotte vermelden we de bestuurlijke samen-
werking tussen de Hogeschool der Kunsten in 
Den Haag en de Stichting Het Rijnlands Lyceum. 
Als nevenvestiging van het Rijnlands Lyceum 
Wassenaar verzorgt de School voor Jong Talent een 
havo-vwo programma in combinatie met de voor-
opleiding voor een hbo muziek- of dansopleiding 
aan het Koninklijk Conservatorium, of een voor-
opleiding voor een hbo opleiding op het gebied 
van beeldende kunst en vormgeving aan de 
Koninklijke Academie van Beeldende Kunsten.

Onderwijsaanbod
Hieronder volgt een overzicht van het onderwijs-
aanbod van de verschillende scholen in het 
verslagjaar:
 - het Rijnlands Lyceum Wassenaar: havo, vwo 
(atheneum en gymnasium) en vwo met tweetalig 
onderwijs (tto). De school heeft sinds augustus 
2019 ook een internationale afdeling waarin het 
IB Middle Years Programme en IB Diploma 
Programme worden verzorgd;

http://www.munish.nl
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 - het Rijnlands Lyceum Oegstgeest: havo, vwo 
(atheneum en gymnasium) en vwo met tweetalig 
onderwijs (tto). De school heeft een 
internationale afdeling waarin het IB Middle 
Years Programme en het IB Diploma Programme 
(IB DP) worden verzorgd;

 - het Rijnlands Lyceum Sassenheim: mavo (vmbo-tl), 
havo, vwo en tweetalig havo- en vwo (tto);

 - the International School of The Hague: het 
International Primary Curriculum (IPC), het IB 
Middle Years Programme (IB MYP), het IB 
Diploma Programme (IBDP) en het IB Career- 
related programme (IBCP), (een havo-variant 
binnen het IB);

 - de Europese School Den Haag Rijnlands Lyceum: 
basisonderwijs op basis van het curriculum van 
de Europese Scholen en voortgezet onderwijs  
op basis van het European Baccalaureate 
 programme (EB);

 - Eerste Nederlandse Montessori School:  
basisonderwijs gebaseerd op de pedagogische 
uitgangspunten van het montessorionderwijs.

Leerlingaantal en formatie
De Stichting Het Rijnlands Lyceum telde op 
31 december 2022 (teldatum 1 oktober 2022) 
5.682 VO- leerlingen (exclusief School voor  
Jong Talent, maar inclusief VAVO-leerlingen) en 
(teldatum 1 februari 2023) 1.789 PO leerlingen, 
totaal 7.471 leerlingen. De Stichting Het  
Rijnlands Lyceum telde op 31 december 2021 
(teldatum 1 oktober 2021 en 1 februari 2022)  
totaal 7.308 leerlingen.

De formatie van de stichting telde op  
31 december 2022 924,8 fte (2021: 910,8 fte).  
Op die datum waren in totaal 1.155 (2021 1.134) 
medewerkers werkzaam binnen de organisatie.

http://www.munish.nl
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College van Bestuur en management scholen
Per 31 december 2022

Voorzitter College van Bestuur
drs. A. Kastelein MBA

Rijnlands Lyceum Wassenaar
Rector: drs. J. Leuiken (per 1 januari 2023 
 opgevolgd door mw. drs. W. Groen) 
Conrector: mw. drs. J.M.E. Potter van Loon - Kraaij
Conrector: dhr. S. van Vliet
Conrector internationale afdeling:  
dhr. drs. R.J. Verloop

Rijnlands Lyceum Oegstgeest 
Rector: mw. drs. G.W.M. van Langen 
Conrector: dhr. M.C.C. Blijleven
Conrector: mw. drs. C.J.M. Hergelink -  
van den Akker 
Conrector internationale afdeling:  
dhr. drs. M.H. Hekkelman

Rijnlands Lyceum Sassenheim
Rector: mw. mr. A. Verkade tot 01-08-2022 
Rector: mw. S.T.A. Bijvank MA m.i.v. 01-08-2022 
Conrector: mw. drs. I. Raadgeep
Conrector: dhr. W.N. Visser

The International School of  
The Hague – Primary School
Principal: dhr. A. Lorenzini
Vice Principal: mw. M. Lawrence 
Director of Operations: dhr. E. Mossel

The International School of  
The Hague – Secondary School
Principal: dhr. R.A. Matthews BSc MEd. 
Vice Principal: mw. T. Dawber
Director of Operations: dhr. E. Mossel

Europese School Den Haag  
Rijnlands  Lyceum – Primary School
Directeur: dhr. F.R.G.C. van de Kerkhof MPA, MES 
Head of School: dhr. E.P.M. Voorneman MA

Europese School Den Haag  
Rijnlands  Lyceum – Secondary School
Directeur: dhr. F.R.G.C. van de Kerkhof MPA, MES 
Head of School: mw. M. Jung tot 1-8-2022
Head of School ad interim:  
mw. A. Sloan m.i.v. 01-08-2022

Eerste Nederlandse Montessori School
Duo-directeur: mw. N.W. van Ginkel 
Duo-directeur: mw. Y.C. Schüller

Management Bestuursbureau
Directeur Bedrijfsvoering: drs. H.A.P. de Brouwer
Hoofd HR: mw. C. Gijzen

http://www.munish.nl
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Missie, visie, kernwaarden

In 2020 is het Koersplan 2025 opgesteld:  
Samen voor goed onderwijs, en meer…!
Bij de ontwikkeling van dit plan zijn we terug-
gegaan naar de essentie waarom we als scholen 
samen een stichting zijn, en hebben dat kernachtig 
samengevat in een nieuwe missie:

Wij leiden leerlingen op tot zelfstandig denkende 
en handelende personen.
Onze scholen zijn bijzonder neutraal qua 
 signatuur en omarmen daarom de verschillen 
tussen mensen. Wij stimuleren leerlingen bij te 
dragen aan een betere en duurzame wereld.

Uit deze missie spreekt ook de identiteit van de 
stichting: wie we zijn en wat ons onderscheidt.  
Die identiteit gaat om onze overtuigingen en 
waarden, waarmee we in de wereld staan en die 
we onze leerlingen willen meegeven. Het bindt ons 
als scholen en medewerkers binnen de stichting, 
het zijn kernwaarden. Wij dragen deze kern-
waarden naar elkaar en naar onze leerlingen uit  
en vertalen ze in gedrag en rituelen, binnen de 
school en in de klas:

 - We gaan uit van vertrouwen in ieder mens,  
diens vermogen om richting te geven aan zijn 
leven en daar verantwoordelijkheid in te nemen;

 - We gaan uit van de wil van ieder mens om te 
leren en te ontwikkelen, van hun nieuwsgierig-
heid en creativiteit;

 - We gaan uit van de eigen identiteit van ieder,  
en koesteren diversiteit en bewaken onderling 
respect.

We zetten in op een aantal beloften naar 
 leerlingen en ouders:
 - Goed onderwijs en meer: we zijn ambitieus  
in onze onderwijskwaliteit, alsmede in de 
 intensieve aandacht aan burgerschap, filosofie, 
cultuur;

 - Wij verzorgen internationaal georiënteerd 
onderwijs, waarin je leert hoe diversiteit kan 
bijdragen aan de kwaliteit van samen leven  
en leren;

 - We bereiden leerlingen erop voor om met hun 
talenten voor ieder een duurzaam bestaan en 
welzijn te bevorderen;

 - We zetten ons in voor een moderne, uitdagende 
leeromgeving waar leerlingen worden geprikkeld 
in hun nieuwsgierigheid en ondernemendheid en 
zo hun potentieel en ambities optimaal kunnen 
ontwikkelen;

 - We spannen ons in voor een professionele 
 cultuur, waarin het voor collega’s aantrekkelijk  
is om te werken en zich te ontwikkelen;

 - We zorgen voor een veilige en respectvolle 
omgeving waar ieder kind en iedere medewerker 
zich gekend weet in zijn eigen identiteit;

 - Elke school geeft op een eigen manier, passend 
bij de doelgroep, de eigen onderwijskundige visie 
en de leer- en werkgemeenschap die zij wil zijn, 
invulling aan onze missie en visie.

Elke school en elke afdeling werkt aan deze 
 beloften, en laat dat ook zien.
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Algemeen
Na twee intensieve pandemiejaren ontwikkelde 
het jaar 2022 zich weer richting normalisatie van 
ons onderwijs. Zeker in het eerste kwartaal ging 
dit evenwel nog gepaard met veel verstoringen. 
Scholen waren open maar we hadden nog te 
maken met strenge hygiënekaders. Voor onze 
leerlingen had dit soms veel impact: ze moesten 
zelf in quarantaine, misten lessen of hadden juist 
te maken met leerkrachten die niet naar school 
mochten. Er zijn weken geweest dat op enkele 
locaties een kwart tot de helft van onze mede-
werkers niet naar school mocht. Heel veel lessen 
zijn toch doorgegaan, dankzij grote creativiteit 
maar vooral ook de extra inzet van anderen. We 
zijn daar blij mee, en beseffen ook dat het veel 
heeft gevergd.

De geleidelijke normalisatie van ons onderwijs was 
ons zeer welkom. We hebben leerlingen weer veel 
beter kunnen begeleiden, omdat ze gewoon op 
school konden zijn en daar weer in een vaste 

structuur konden werken. Ook was weer sprake 
van een normaal klasverband, waar leerlingen met 
elkaar optrekken en opgroeien, samenwerken en 
samen leren. We hebben nieuw aangekomen leer-
lingen, op de basisschool of in de brugklas, weer 
gewoon en goed kunnen opvangen. In de loop van 
de tijd is in Nederland duidelijk geworden dat 
vooral de meer kwetsbare leerlingen last hebben 
gehad, op diverse manieren, van de schoolsluitin-
gen en de verstoringen. Wij zien dat ook bij ons en 
zijn dan ook blij met de extra middelen vanuit het 
NPO. Elke school heeft daar zelf, in goed overleg 
met docententeams en medezeggenschap, keuzes 
in gemaakt. De middelen zijn vooral ingezet om 
leerlingen meer aandacht te geven: bijvoorbeeld 
met kleinere klassen, sociaal-dynamische activitei-
ten of examentrainingen. Het einde van de pande-
mie markeert het einde van een periode waarin veel 
inzet werd gevraagd van iedereen in de organisatie. 
Om de erkentelijkheid van bestuur en toezicht tot 
uitdrukking te brengen, hebben alle medewerkers 
in december een blijk van waardering ontvangen.

Begin 2022 trad ook een nieuw kabinet aan, na 
bijna een jaar van demissionaire regering. We 
kregen daarmee weer scherper wat de regering van 
het onderwijs wil. De aandacht gaat bijvoorbeeld 
meer uit naar verbetering van basisvaardigheden. 
Dit is door het ministerie nog steeds niet uitge-
werkt en geëxpliciteerd en daarom hebben onze 
Nederlandse scholen in position papers uitgewerkt 
hoe wij ervoor staan. We kunnen met veel 
opbrengsten tevreden zijn, maar moeten onze 
inspanningen vooral beleidsmatig beter vormgeven 
en daarmee beter borgen en effectiever laten zijn.
Andere nieuwe accenten betreffen het leraren-
tekort en de versterkte regionale samenwerking, 
alsmede de bestrijding van kansenongelijkheid. 
Op deze punten was in 2022 nog geen sprake van 
concretisering. De regering en cao-partijen namen 
wel een concrete stap met de harmonisatie van 
primaire arbeidsvoorwaarden voor het PO met het 
VO, zodat het lerarenvak nu gelijk beloond wordt.

Beleidsdoelstellingen en realisatie 2022
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Door de pandemie keken we de laatste jaren met 
meer aandacht naar de nieuwe inschrijvingen van 
leerlingen op onze scholen. In 2022 ontwikkelden 
deze inschrijvingen zich in het algemeen naar 
tevredenheid. Voor onze internationale afdelingen 
en internationale scholen stegen de aantallen iets 
meer dan onze voorzichtige prognoses hadden 
aangegeven.

Bij de geleidelijke post-pandemie normalisatie 
hoort ook dat we weer meer aandacht konden 
geven aan reguliere onderwijskwaliteit, kwaliteits-
zorg, innovaties en beleidsontwikkeling. In al onze 
scholen is het kwaliteitszorgsysteem weer onder 
de loep genomen, waaronder in de Nederlandse 
scholen de zorg voor het programma van toetsing 
en afsluiting (PTA). In Sassenheim is een belang-
rijke stap gezet met de invoering van het flexroos-
ter, waardoor leerlingen vanuit maatwerk effectie-
ver met hun leertijd kunnen omgaan. In Wassenaar 
werd de IB MYP World School status bereikt en 
werd het DP-programma (per 2023) voorbereid.

Accreditatie-onderzoeken vonden plaats, gelukkig 
succesvol, op de Europese School en voor TTO in 
Oegstgeest. Gedurende het jaar werden voor alle 
scholen onderwijsrapportages opgesteld en gehar-
moniseerd, die bestuur en toezicht meer beeld 
geven van ons presteren. In het algemeen kan 
 worden aangegeven dat onze onderwijsresultaten 
ruimschoots op orde zijn. Waar we achterblijven ten 
opzichte van onze ambities weten we meestal hoe 
dat komt en wat daar nog aan kan worden gedaan.

Eind van het jaar maakte het senior management 
van de stichting (Directieberaad met management 
teams) de tussenbalans op van het meerjarenbeleid 
van de stichting, vastgelegd in het Koersplan 2025. 
Sinds de opstelling is er veel gebeurd, naast en 
ondanks de pandemie. In 2022 hebben enkele 
 scholen hun vierjaren Schoolplan vernieuwd, en 
daarin voor de eigen school invulling gegeven aan 
onze ambitie Samen voor goed onderwijs, en meer…!
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Een grote stap werd gezet in de verdere 
 samenwerking op IT-gebied, met een verbeter-
programma voor de infrastructuur/outsourcing, 
applicaties, beheer en security. Dit programma 
gaat gepaard met behoorlijk hogere uitgaven.

Onze ambities om meer werk te maken van ont-
wikkeling van strategisch personeelsbeleid hebben 
we moeten doorschuiven naar 2023. Wel is het 
gelukt om het ‘schooloverstijgend van elkaar leren’ 
verder uit te bouwen. Uitgesteld vanwege de 
pandemie, kon in het najaar de eerste studiedag 
voor alle Rijnlandse medewerkers eindelijk door-
gaan. Samen met andere initiatieven (netwerken, 
management development) helpt deze inspire-
rende dag om waar mogelijk meer samenwerking 
tussen scholen en medewerkers te realiseren.
Verder speelde in het HR-domein dat in 2022 
het ziekteverzuim harder groeide dan elders; we 
denken dat we hier iets te winnen hebben met een 
nieuwe arbodienstverlener en met meer gerichte 
aandacht vanuit het eigen management.

Rondom de samenwerkingsafspraken binnen de 
stichting, waaronder de inzet van staf, werd de 
control-ondersteuning naar de scholen uitgebreid, 
hetgeen het integraal leiderschap in scholen 
 versterkt. In het najaar werd de functie van 
bestuurssecretaris daadwerkelijk ingevuld, hetgeen 
governance en kwaliteitszorg ten goede komt.

Huisvesting blijft voor ons een serieuze thematiek, 
ook in de langere termijn vraagstukken van onze 
Stichting, specifiek als het gaat om internationaal 
onderwijs. Wij blijven er aandacht voor vragen dat 
de overheid niet meebetaalt aan de huisvestings-
eisen die voortvloeien uit internationaal onder-
wijs, maar wel wil dat de Stichting bijdraagt aan 
het vestigingsklimaat voor internationale organi-
saties. Aan de tientallen miljoenoenen die de ISH 
campus heeft gekost, heeft de gemeente Den Haag 
circa 40% bijgedragen; voor het overige heeft de 
Stichting het moeten organiseren. De recente 
verbouwing voor ESH Secondary is voor een derde 
door de Stichting betaald; de school is nu al weer 

te klein en navenante kosten zijn voor de Stichting. 
We hebben in 2022 een forse investering moeten 
doen in extra, tijdelijke huisvesting. Vigerende 
huisvestingnormen van de VNG zijn, ondanks een 
oproep van de Taskforce Internationaal Onderwijs, 
nog steeds niet verhoogd, wat nodig is om te 
kunnen voldoen aan een hogere vierkante meter 
vereiste voor dit type onderwijs. De gemeente 
Den Haag heeft een recent voorstel om voor het 
VO het aantal te vergoeden vierkante meters met 
35% of 20% te verhogen, op het laatste moment  
in de ijskast gezet en lijkt niet van plan er nog iets 
aan te doen. De Stichting Het Rijnlands Lyceum 
ziet zich daardoor telkenmale voor de uitdaging 
gesteld om toch maar weer mee te investeren in 
schoolgebouwen die weliswaar haar juridisch, 
maar niet haar economisch eigendom zijn. Dit 
verhoudt zich slecht tot het rendement van die 
investering, vooral als die ten bate komt van een 
positief vestigingsklimaat, lokaal, regionaal of 
landelijk. De Stichting pleit er dan ook voor om 
deze scholen mede te financieren vanuit 
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economische stimuleringsgelden (provinciaal of 
nationaal) in plaats van met onderwijsmiddelen.

Het financieel resultaat van 2022 van de Stichting 
Het Rijnlands Lyceum bedraagt ca. Stichting Het 
Rijnlands Lyceum bedraagt ca. M€ 1,8. Dit is ruim 
M€ 1,2 hoger dan begroot. Deze meevaller is de 
resultante van talloze bewegingen, vooral verband 
houdende met de maatregelen vanuit de regering 
(loonkloof PO, aanvullende middelen VO).

Onze scholen hebben elk een goede reputatie en 
maken die ook waar met goede kwaliteit. Het is 
van groot belang dat we die positie vasthouden. 
We blijven gericht op het welzijn van onze leerlin-
gen, op aantoonbare onderwijskwaliteit en op 
tevredenheid van leerlingen, ouders en medewer-
kers. Het motto van onze Koersplan 2025 is Samen 
voor goed onderwijs, en meer…!

Daar ligt alle uitdaging in opgesloten. Als we elk 
jaar aan deze opdracht blijven werken, en onze 
ouders en leerlingen ook herkennen dat we deze 
belofte waarmaken, mogen we de toekomst met 
vertrouwen tegemoet zien.

Onderwijsdoelen en resultaten
Voor de onderwijsresultaten verwijzen we naar de 
jaarverslagen van de afzonderlijke scholen. In dit 
bestuursverslag benoemen we enkele grote lijnen.

 - Meer dan goed onderwijs (blijkend uit inspectie- 
en accreditatierapporten)

Onze onderwijsresultaten in de Nederlandse 
scholen waren in 2022, evenals in voorgaande 
jaren, op de meeste indicatoren ruim boven  
de norm. 
Enkele scholen beschikken over het predicaat 
‘Excellent’ (Rijnlands Lyceum Wassenaar/havo 
– School voor Jong Talent havo en vwo). 
De uitkomst van de her-accreditatie van de ESH 
(Primary en Secondary) in het najaar was positief. 

Het formele accreditatierapport wordt in het 
voorjaar van 2023 verwacht. 

Het Rijnlands Wassenaar werd IB MYP World 
School en doorliep het eerste accreditatieproces 
om het IB Diploma Programme te mogen aan-
bieden. Dit proces werd eind 2022 positief 
 afgerond. De formele accreditatie volgt in het 
voorjaar van 2023. 
In december bezocht het Nuffic de tweetalige 
afdeling (onderbouw en bovenbouw) van het 
Rijnlands Oegstgeest ten behoeve van her- 
accreditatie. De uitkomst hiervan was eveneens 
positief.

 - Examenresultaten VO zijn gelijk aan het landelijke 
gemiddelde of hoger 

De behaalde opbrengsten in 2022 (examenuit-
slagen) zijn voor de meeste afdelingen goed en 
voor enkele afdelingen op orde. In 2022 zijn de 
examenresultaten gebaseerd op de mix van 
 centrale en schoolexamens.
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School Slaagpercentage Landelijk gemiddelde

mavo  95,7%

RLS 99%

havo  90,5%

RLW 82%

RLS 94%

RLO 92%

SvJT 94%

vwo  92,7%

RLW 98%

RLS 98%

RLO 94%

SvJT 100%

Het slaagpercentage van de mavo in Sassenheim 
was in 2022 wederom heel hoog. RLS weet dit 
hoge niveau al langere tijd vast te houden.

Het slaagpercentage van de havo in Oegstgeest is in 
2022 flink hoger dan in 2021. Er lijkt in 2021 sprake 
te zijn geweest van een eenmalig tegenvallend 
resultaat. Het slaagpercentage van de havo in 
Wassenaar is verbeterd ten opzicht van 2021, maar 
ligt nog onder het landelijk gemiddelde. De scholen 
realiseerden mooie slaagpercentages op de vwo 
afdelingen.

Voor onze internationale VO-scholen zijn er 
beperkte referenties, maar de eindexamen-
resultaten liggen ruim boven die van andere 
 scholen (‘global pass rates’).

 - Brede vorming in een pedagogisch klimaat dat 
aandacht heeft voor meer dan de kernvakken

Dit is op alle scholen uitgangspunt van beleid. 
Kernbegrippen hierbij zijn dat we onze leerlingen 
opleiden tot zelfstandig denkende personen, dat 
we onze leerlingen een internationale oriëntatie 
meegeven en we vinden het belangrijk dat we onze 
leerlingen opleiden tot burgers die bijdragen aan 
een duurzamere wereld. Dit betekent dat er veel 
aandacht is voor het ontwikkelen van zelfstandig-
heid en de bijbehorende vaardigheden. Daarnaast 
wordt veel aandacht besteed aan maatschappelijke 
thema’s zoals klimaatvraagstukken, duurzaamheid, 
LBGT, global politics en cultuur.

 - Actieve bijdrage aan burgerschapsvorming  
(inclusief Europees en wereldburgerschap) 

Alle scholen hebben een actief programma gericht 
op (internationaal) burgerschap. Leerlingen 
nemen deel aan uitwisselingen en schoolreizen, 
maar zijn ook actief in de wijk en doen aan 
 community service. Burgerschapsvorming is ook 
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sterk ingebed in zowel het EB als het IB pro-
gramma. In het kader van de landelijke aandacht 
voor basisvaardigheden hebben we vastgesteld 
dat de burgerschapsprogramma’s op onze scholen 
nog zouden kunnen worden versterkt wat betreft 
structuur en doelmatigheid.

 - De scholen kennen een ambitieuze leercultuur 
blijkend uit didactisch aanpak en aanbod 

Een ambitieuze leercultuur is op alle scholen 
 zichtbaar, waarbij duidelijk is dat leerlingen veel 
gebruik maken van het extra aanbod dat de scholen 
bieden binnen en buiten het curriculum. Nadat  
de afgelopen jaren flink is geïnvesteerd in extra 
voorzieningen voor bètavakken, techniek en 
onderzoek, wordt hier inmiddels intensief gebruik 
van gemaakt. Hiervoor wordt ook de samenwerking 
met het bedrijfsleven opgezocht, onder meer via 
Sterk Techniekonderwijs (RLS) en deelname in het 
bètaplatform.

Meerdere van onze scholen (waaronder ESH 
Secondary) zijn meer werk gaan maken van 
 leerlingen die meer- of hoogbegaafd zijn, om  
hen in allerlei opzichten meer uit te dagen.

 - Activerend leren is het pedagogisch-didactisch 
uitgangspunt

Al onze scholen zetten hierop in. In het Montessori 
onderwijs dat de ENMS aanbiedt, zijn het stimule-
ren van een actieve leerhouding en zelfstandigheid 
basisprincipes. RLS is in schooljaar 2022-2023 
gestart met RLS Flex dat onder meer tot doel heeft 
leerlingen meer zelf verantwoordelijk te maken 
voor hun leerproces, met veel ruimte voor maat-
werk en eigen keuzes van leerlingen. De ISH 
(Primary en Secondary) zet in op inquiry based 
learning, waarbij een onderzoekende houding van 
leerling wordt gestimuleerd.

 - Leraren doen recht aan verschillen, waarbij 
 leraren aandacht hebben voor leerlingen die  
meer kunnen en behoefte hebben aan verdieping 
op ieder niveau

Onze scholen hebben de afgelopen jaren een 
ontwikkeling doorgemaakt ten aanzien van het 
differentiëren in de klas en het bieden van maat-
werk. Digitale hulpmiddelen en programma’s 
ondersteunen dit, maar het vraagt veel van de 
vaardigheden van docenten. Om hen hierbij  
te helpen is er op veel scholen een ruim 
professionaliseringsaanbod.

 - Scholen blijven inzetten op internationalisering, 
onder meer door het inzetten van 
uitwisselingsprogramma’s

Veel internationaliseringsactiviteiten en 
uitwisselingprogramma’s konden in 2022 na de 
coronajaren gelukkig weer doorgang vinden. 2022 
was het eerste jaar waarin de nieuwe wetgeving 
rondom de vrijwillige ouderbijdrage van kracht 
was. Onze scholen hadden reeds een beleid dat 
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uitsluiting van activiteiten moest voorkomen 
ingeval de ouders deelname niet konden betalen. 
Iedereen kon dus meedoen. Sinds de inwerking-
treding van de nieuwe wetgeving zien we een 
terugloop van de betalingen door ouders van de 
activiteiten die onder de vrijwillige ouderbijdrage 
vallen. Het is nog te vroeg om de gevolgen hiervan 
goed te kunnen duiden, maar de eerder geuite 
zorgen over de gevolgen voor bijvoorbeeld het 
tweetalig onderwijs zijn niet weggenomen.

 - Digitale geletterdheid
Tijdens de coronaperiode is het gebruik van digitale 
leermiddelen verder toegenomen. We hebben 
gezien dat digitale leermiddelen kunnen helpen bij 
de activering van het leerproces. Mede door het 
enorme gebruik van social media door leerlingen 
en nieuwe ontwikkelingen op het gebied van de 
inzet van artificial intelligence, zal de komende 
jaren veel aandacht moeten worden besteed aan 
digitale geletterdheid, in de eerste plaats van 
leerlingen, maar ook van leerkrachten, docenten 
en andere medewerkers.

Kwaliteitszorg
Scholen zijn binnen onze stichting in belangrijke 
mate zelf verantwoordelijk voor de kwaliteit  
van het onderwijs en de kwaliteitszorg. Er zijn 
afspraken over het kwaliteitsinstrumentarium 
(o.a. het afnemen van tevredenheidsenquêtes 
(voor zover niet wettelijk verplicht) en publicatie 
in Vensters, het maken van verbeterplannen op 
basis van deze tevredenheidsonderzoeken, en 
dergelijke). Scholen hebben een kader voor  
‘Goed onderwijs en meer….’ vastgelegd in het 
schoolplan en handelen daarnaar. Scholen beoor-
delen  systematisch de gegevens rond studiesucces 
in het vervolgonderwijs en streven daar waar 
nodig naar verbetering van de aansluiting tussen 
PO en VO en tussen VO en hoger onderwijs.

Bestuur en schoolleiding maken jaarlijks 
 managementafspraken waarin de doelen voor 
zowel het onderwijs als de bedrijfsvoering worden 
vastgelegd. Aan het einde van het schooljaar 
worden deze afspraken geëvalueerd met het 
bestuur en worden nieuwe afspraken gemaakt 

voor het volgende schooljaar. Ook maken de 
scholen een jaarlijkse rapportage over de onder-
wijsresultaten. Deze rapportages worden onder-
ling gedeeld, en besproken in het Directieberaad 
en met het bestuur. Ook worden deze rapportages 
besproken met de Onderwijs & strategiecommissie 
van de Raad van Toezicht. Deze rapportage zal de 
komende jaren worden verrijkt.

Onze scholen hanteren hun eigen cyclisch 
geborgde kwaliteitszorg. In 2022 hebben alle 
scholen hun cyclus (opnieuw) beschreven en waar 
nodig bijgesteld.

De kwaliteitszorg rondom schoolexamens is per 
school ingericht. Zij volgen daarbij de richtlijnen 
van de VO-raad. In 2020 hebben we nieuwe 
stichtingsbrede kaders voor deze kwaliteitszorg 
opgesteld en monitoren de uitvoering, onder 
andere voor de werking van examencommissies.
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In 2022 is dit stichtingsbeleid geactualiseerd. In 
2022 is gebleken dat enkele scholen het programma 
van toetsing en afsluiting niet helemaal op orde 
hadden. Dit is eind 2022 respectievelijk begin 
2023 hersteld.

Iedere school heeft een medewerker of lid 
schoolleiding die kwaliteitszorg in portefeuille 
heeft. Deze verricht analyses, zet enquêtes uit en 
beoordeelt resultaten. Kwaliteitsgegevens komen 
aan de orde in het overleg tussen rector/directeur 
en College van Bestuur en zo nodig in het jaarplan 
en de jaarlijkse managementafspraken. Verder 
worden rapportages besproken in het overleg met 
de Onderwijs- en Strategiecommissie van de Raad 
van Toezicht.

In maart 2020 zou de start plaatsvinden van het 
vierjaarlijks onderzoek van de Onderwijsinspectie. 
Vanwege corona is dit uitgesteld maar in 
september 2020 is wel een zogenoemd ‘compact 
onderzoek’ uitgevoerd. De Inspectie concludeerde 
dat er geen indicaties waren van risico’s die een 
versnelling van het vierjaarlijks onderzoek nodig 
zouden maken. Het uitgebreide, vierjaarlijks 
onderzoek werd uitgesteld en heeft uiteindelijk 
begin 2023 plaatsgevonden.
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HR, Bedrijfsvoering en Bestuursbureau
HR beleid: Toekomstbestendig organiseren

Formatie
Op 31 december 2022 waren 1.155 medewerkers 
(2021: 1.134 medewerkers) werkzaam voor de
stichting op een totaal van 924,8 formatieplaatsen 
(2021: 910,8 ). De stijging van 14,0 fte is de  
resultante van formatie-uitbreiding bij de ESH 
Secondary (+17,9 fte), RLW en dan met name bij  
de International School Wassenaar (+11,5 fte), ISH 
Secondary (+6,6 fte) en ENMS (+1,6 fte) en een 
daling in formatie bij ISH Primary (-8,3 fte), RLS 
(-6,9 fte), ESH Primary (-3,4 fte) en CSB (- 2,7 fte).
Met de verlenging van het NPO-programma is de 
formatie nog steeds tijdelijk extra uitgebreid.

Nieuwe medewerkers en uitstroom  
van medewerkers
In 2022 zijn 204 nieuwe medewerkers (2021 : 166) 
aangenomen, terwijl het aantal medewerkers van 
SRL als geheel steeg met 21 medewerkers (in 2021 
kromp het aantal medewerkers nog met 9). De 
meeste instroom deed zich voor bij de 

internationale scholen, in totaal startten 
128 nieuwe medewerkers bij ISH en ESH.
In 2022 verlieten 183 collega’s Het Rijnlands. 
Hiervan werkten er totaal 114 bij ISH en ESH. 
Pensionering was voor 6 collega’s aan de orde, bij 
42 collega’s liep het contract van rechtswege af 
(tijdelijk contract) en 132 medewerkers namen 
ontslag op eigen verzoek. De overige collega’s 
stopten onvrijwillig (2) of waren langer dan 2 jaar 
arbeidsongeschikt (1). Bij ISH en ESH is sprake van 
een hogere in- en uitstroom, omdat op deze scho-
len veel expats werken die zich tijdelijk in 
Nederland vestigen.

Strategisch personeelsbeleid
Strategisch personeelsbeleid is een instrument  
dat helpt om de doelstellingen die aansluiten bij  
de visie en missie van de stichting te behalen.  
Het richt zich met name op het zo goed mogelijk 
aantrekken van nieuwe medewerkers en behouden 
van zittend personeel. Op dit moment vindt 
strategisch personeelsbeleid hoofdzakelijk op de 

scholen plaats. In komende jaren zal hier vanuit  
het Bestuursbureau meer centraal aandacht aan 
worden besteed, zodat ook op stichtingsniveau 
strategisch personeelsbeleid meer invulling gaat 
krijgen. HR heeft eind 2022 data inzichtelijk 
gemaakt waarmee benchmarken mogelijk wordt 
op essentiële gegevens als formatie, opbouw 
personeelsbestand (leeftijd, samenstelling) 
enzovoorts. Dit zal mede als basis dienen voor  
het verder ontwikkelen van strategisch 
personeelsbeleid.

Nationaal Programma Onderwijs (NPO)
De middelen die beschikbaar zijn gesteld in het 
kader van het NPO helpen leervertragingen die in 
de coronaperiode zijn ontstaan, in te halen en het 
onderwijs duurzaam te verbeteren.
Binnen de stichting is onder meer fors ingezet op 
extra ondersteuning door onderwijsassistenten en 
studenten om leerachterstanden bij leerlingen weg 
te werken en het welzijn van leerlingen te 
bevorderen.
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In 2022 zijn in het kader van NPO in totaal 
20 medewerkers aangesteld en werden bijna 
40  studenten ingezet vanuit een pool en in een 
payroll constructie. Aandachtspunt is dat we 
moeten blijven waken voor verplichtingen die 
ongewild een vast karakter krijgen.

Lerarentekort en Employer branding
Het werkgeversmerk van “Het Rijnlands” is sterk, 
we hebben minder last van lerarentekorten dan 
andere scholen in de nabije omgeving. Ons 
bijzondere profiel met een sterke focus op 
internationaal onderwijs, maakt dat we een 
aantrekkelijke omgeving zijn om in te werken.
Om die aantrekkingskracht te behouden in een 
steeds krapper wordende arbeidsmarkt, werken 
we continue aan het verbeteren van onze wervings-
strategie. De profilering van de stichting als aan-
trekkelijke werkgever is dan ook als strategische 
opgave benoemd in het Koersplan 2021 – 2025.

We werken aan het optimaliseren van de 
wervingskanalen, het inzetten van social media  
en het versterken van onze employer branding. 
Het inzetten van social media is een standaard 
wervingskanaal geworden. De scholen zijn nu 
meer zichtbaar op verschillende social media als 
LinkedIn, Facebook en Instagram waarmee ze hun 
employer branding als school hebben versterkt.

Bij vacatures voor tekortvakken (wiskunde, 
natuurkunde, Nederlands) worden 
(noodgedwongen) wel regelmatig externen 
ingezet (via recruitmentbureaus of door inhuur 
van zzp-ers) om deze plekken te vervullen. Ook bij 
vervanging van tijdelijk afwezige collega’s werken 
we wel met detacheringsbureaus.

Ook in 2022 namen HR adviseurs deel aan het HR 
netwerk Regionale aanpak lerarentekort (RAP) in 
de regio Duin- en Bollenstreek. In dit netwerk 
wordt kennis en ervaring uitgewisseld met andere 
schoolbesturen, worden vacatures gedeeld en 

besproken en zijn er trajecten voor zij-instromers 
waarmee we als regio (Duin- en Bollenstreek/
Leiden) gezamenlijk optrekken in de aanpak van 
het lerarentekort. In 2022 lag de focus op 
strategische personeelsplanning. Het HR netwerk 
van de RAP heeft met behulp van VOION gewerkt 
aan inzichtelijk maken van de behoefte aan 
docenten per vak in de regio voor komende jaren. 
Op die manier wordt meer voorspelbaar waar de 
tekorten gaan ontstaan en kunnen we daar beter 
op inspelen. Deze exercitie zal jaarlijks worden 
herhaald in deze regio, waarmee regionale 
samenwerking wordt bevorderd.

Leiderschap
In het Koersplan 2021-2025 is leiderschap een 
thema dat terugkomt in verschillende strategische 
doelen: goed werkgeverschap, een lerende 
 organisatie en een veilige werk- en leeromgeving.
Elke school geeft daar op eigen wijze, passend bij 
de ontwikkelingsfase en de behoefte van de 
school, vorm en inhoud aan.
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Op enkele scholen heeft de directie in 2022 
vanwege pensionering een verandering ondergaan. 
Bij RLS trad een nieuwe rector aan, en bij RLW 
startte op 1 januari 2023 een nieuwe rector. Bij ESH 
Primary en ESH Secondary werden beide Heads of 
School vervangen door een interim collega in 
verband met ziekte, in combinatie met vertrek.

Versterking van het middenmanagement is op 
verschillende scholen een speerpunt voor directies. 
Op de ESH (Primary en Secondary) is 2022 een 
uitgebreid management development traject 
gestart voor deze groep leidinggevenden. De HR 
adviseurs van ESH ondersteunen dit proces.

Leren & professionaliseren binnen  
Het Rijnlands
Al onze scholen ondernemen activiteiten rondom 
professionalisering en ontwikkeling van 
medewerkers. Dat doen medewerkers op 
individuele basis en in school- of teamverband. 

Sinds 2020 zetten we ook stappen om het 
onderling leren en  professionaliseren binnen de 
stichting te bevorderen, dus tussen collega’s van de 
verschillende scholen. De behoeften hieraan onder 
onze medewerkers zijn destijds gemeten in een 
enquête.

De organisatie besloot een drietal prioriteiten 
te stellen:
 - Schooloverstijgende intervisiegroepen en 
themabijeenkomsten waarbij collega’s kennis en 
ervaring kunnen uitwisselen. Hierbij kan gedacht 
worden aan onderwerpen als formatief toetsen, 
vak inhoud, lesmethode of mentoraat.

 - Management development;
 - Een Rijnlandse studiedag voor alle collega’s 
 werkzaam bij de stichting.

De voorbereidingen voor de Rijnlandse studiedag 
zijn in 2022 door de voorbereidingswerkgroep 
verder uitgewerkt. Door corona is de Rijnlandse 
studiedag tot tweemaal toe uitgesteld. Uiteindelijk 

vond de studiedag, ‘Let’s Connect’, plaats op 
19 september 2022. De ISH was gastheer voor de 
ruim 900 collega’s die deelnamen aan de dag. Een 
interessante keynote speaker in combinatie met 
twee rondes workshops, die voor het merendeel 
door de collega’s zelf waren georganiseerd, maak-
ten de dag tot een groot succes. Veel collega’s 
hebben in de evaluatie aangegeven dat zij vaker 
collega’s vanuit andere scholen willen ontmoeten 
voor intervisie of het uitwisselen van inhoudelijke 
kennis en ervaring.

In vervolg op de evaluatie zijn we voorbereidingen 
gestart voor de organisatie van intervisie- en 
leergroepen met collega’s van de verschillende 
scholen, zodat onderling leren wordt bevorderd. 
De inhoudelijke evaluatie van de studiedag levert 
veel inzichten op die gedeeld zijn met de directies 
en GMR’en. Een belangrijke conclusie was dat we 
in het voorjaar van 2025 een tweede versie van de 
Rijnlandse studiedag gaan organiseren.
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Wat betreft management development zijn 
verschillende mogelijkheden verkend. Conclusie  
is dat we een programma gaan ontwikkelen voor 
docenten die ‘meer’ willen. Een werkgroep met 
deelname vanuit de directies heeft dit verder 
uitgewerkt in een concrete aanpak. De eerste 
groep gaat na de zomervakantie van 2023 van start.

Veel van onze scholen stelden ook dit jaar weer  
en scholings- of professionaliseringsplan op dat 
gerelateerd was aan hun schoolplan en -doelen.  
Er is een uitgebreid programma voor startende 
docenten waarin coaching en intervisie een 
belangrijke plek innemen. Voor ervaren docenten 
staat persoonlijke ontwikkeling/professionalise-
ring op de agenda van het gesprek dat gevoerd 
wordt in het kader van de gesprekkencyclus.

Voor nieuwe schoolleiders binnen de stichting 
hebben we in 2021 een programma opgesteld om 
hen een goede start te geven. Het gaat daarbij met 
name om kennismaken met regelgeving, 

procedures en afspraken binnen Het Rijnlands en 
dan vooral in de samenwerking tussen de school 
en het bestuursbureau. Dit programma is in 2022 
leidraad geweest voor het gedegen inwerken van 
nieuwe (con)rectoren.

In 2022 zijn we gestart met een opzet van jaarlijks 
terugkerende trainingen voor verschillende 
doelgroepen. HR organiseert en faciliteert dit 

onder de noemer: ‘Het Rijnlands Leert’. Voor 
leidinggevenden zijn trainingen georganiseerd  
in het voeren van verzuimgesprekken, voor  
(G)MR leden een basiscursus medezeggenschap, 
voor geïnteresseerde collega’s een voorlichtings-
bijeenkomst van het ABP over pensioenen. Op 
deze manier groeien we als stichting stapsgewijs 
naar een lerende organisatie en een Rijnlandse 
Academy.
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Onderwijsbevoegde leraren
Het is een wettelijke verplichting dat leraren hun 
onderwijsbevoegdheid hebben of behalen binnen 
vastgestelde termijnen. Medewerkers van de 
internationale scholen met een buitenlands 
diploma moeten van de Dienst Uitvoering 
Onderwijs (DUO) een erkenning van hun diploma 
hebben om les te kunnen geven. Hangende de 
aanvraagprocedure van deze erkenning kunnen 
zij onder strenge voorwaarden overigens wel al 
starten bij de stichting. Ook in 2022 is veel inzet 
gepleegd om het aantal onbevoegde docenten te 
beperken. Desondanks werkten binnen SRL VO 
werkten in 2022 nog 7 onbevoegde medewerkers 
met een arbeidsovereenkomst voor onbepaalde 
tijd (in 2021 waren dat er ook 7). 

In 2018 is de procedure ’Vaststelling bekwaamheid 
schooleigen vakken internationale scholen SRL’ 
opgesteld en vastgesteld. Hierdoor kon voor een 
aantal medewerkers die geen DUO- erkenning 
hadden verkregen, alsnog worden vastgesteld dat 

ze bekwaam zijn om les te geven in het betreffende 
schooleigen vak. Tot nu toe zijn op basis van deze 
procedure en sinds de start van de regeling 
20 medewerkers (2022: 5) geschikt bevonden  
om les te geven in een schooleigen vak. Hierdoor 
kunnen meer medewerkers bevoegd voor de 
klas staan.

Arbeidsomstandigheden
Ook in 2022 hebben we veel aandacht besteed aan 
vitaliteit en gezondheid van onze medewerkers. 
Tijdens de corona pandemie werd meer dan voor-
heen duidelijk dat duurzame inzetbaarheid van 
medewerkers en vergroten van het werkplezier van 
essentieel belang zijn voor onze medewerkers en 
dus voor de organisatie. We hebben verschillende 
online hulpmiddelen beschikbaar gesteld via het 
intranet. Het programma Mirro biedt een aantal 
zelfhulpmodules aan rondom bijvoorbeeld 
gezondheid, stressreductie en stoppen met roken. 
Omdat veel medewerkers zich in de Covid periode 
grote zorgen maakten en zich onzeker voelden, 

hebben we een bureau op het gebied van bedrijfs-
maatschappelijk werk ingezet. Dit bureau was 
24/7 telefonisch beschikbaar en zet professionele 
hulpverleners in.
BHV trainingen zijn, nadat deze als gevolg van 
corona in 2021 on hold waren gezet, weer 
opgepakt. In 2022 zijn alle BHV-ers weer getraind 
en hebben op alle locaties brand- en ontruimings-
oefeningen plaatsgevonden, ook op het bestuurs-
bureau waar we een pand delen met andere 
organisaties. Hierdoor vraagt een ontruimings-
oefening op deze locatie zorgvuldige afstemming 
met de overige huurders in het gebouw. Door de 
goede voorbereiding is ook deze ontruimings-
oefening goed verlopen.

In 2022 vonden onder medewerkers 3 ongevallen 
plaats, waarvan 2 sport en spel. Ter vergelijking:  
in 2021 waren er 7 ongevallen. Er waren in 2022 
16 ongevallen waar leerlingen bij betrokken waren.
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Verzuim
Hoewel corona steeds meer onder controle kwam 
in 2022 waren de impact en de gevolgen van 
corona zeker nog merkbaar. Collega’s die in 2020 
en 2021 veelvuldig voor elkaar moesten inspringen 
om lessen door te kunnen laten gaan en de 
onzekerheid van de afgelopen twee jaar, eisten 
hun tol. Het verzuimpercentage steeg landelijk in 
2022 tot ongekende hoogte en bij Het Rijnlands 
ontkwamen we daar helaas ook niet aan. We 
hebben het aantal spreekuurcontacten met de 
bedrijfsartsen verruimd om de wachttijd te 
verkorten. Daarnaast zijn via intranet diverse 
interventies beschikbaar gesteld (zie voorgaande 
paragraaf Arbeidsomstandigheden).

Gemiddeld verzuimpercentage per school 2020-2022

Verzuim % per school 2020-2022
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Verzuim% per school 2020-2022

SRLtotaalBestuurs-
bureau

ESH PR!ISHPR!ENMS  ESH SECISH SECRLWRLSRLO 

2020 4,4% 3,2% 3,2% 4,6% 3,6% 4,3% 3,0% 5,0% 3,8% 4,1% 

2021 2,8% 3,7% 3,5% 4,3% 4,2% 6,2% 4,3% 6,2% 6,4% 4,3% 
2022 3,3% 6,2% 4,4% 7,2% 4,8% 7,5% 4,8% 9,0% 3,3% 5,8% 
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Door het verzuim over 3 jaar te bekijken, krijgen 
we inzicht in het verzuimverloop sinds de start van 
de Covid pandemie. Het verzuim is in 2022 voor 
alle organisatie-eenheden ten opzichte van 2021  
en 2020 gestegen. We eindigden in 2022 met een 
overall verzuimpercentage van 5,8%. Daarmee 
zitten we boven de benchmark voor de sector 
onderwijs voor 2022: 5,0% (gegevens HCC). 
Meerdere factoren spelen daarbij een rol, 
 waaronder de nasleep van de Covid pandemie.

De doelstelling is om medewerkers zo snel 
mogelijk weer in het werkproces te betrekken,  
ook al is dit niet direct in het eigen werk. Hierop 
zetten we nodige interventies waarbij te denken  
is aan mediation, coaching en aanpassing in het 
werk of werktijden.
We organiseren ook volgend jaar weer een 
verzuimtraining. Het effect van de trainingen die 
het afgelopen jaar waren aangeboden was voor de 
bedrijfsartsen zichtbaar in de verzuimbegeleiding.

Overstap naar een andere arbodienst
In 2022 vond een onderhandse aanbesteding 
plaats om te komen tot een keuze voor een andere 
arbodienst. De eisen vanuit de (internationale) 
scholen pasten niet meer bij de dienstverlening  
die HCC ons kon bieden. Een afvaardiging vanuit 
de scholen en de GMR’en heeft deelgenomen aan 
het project, zodat we konden garanderen dat  
de uiteindelijke keuze goed zou aansluiten bij  
het programma van eisen. De aanbesteding is 
gewonnen door Arbo Unie. De dienstverlening 
van Arbo Unie sluit naar verwachting goed aan 
op de ondersteuning die nodig is bij met name 
onze internationale scholen, zoals kennis van en 
begrip voor culturele verschillen en in de impact 
daarvan op een organisatie. Arbo Unie start 
halverwege 2023.

Exitgesprekken
In 2022 hebben we het beleid met betrekking tot 
exitgesprekken opnieuw vormgegeven. Deze 
gesprekken kunnen belangrijke informatie 
opleveren voor verbetering van (delen) van de 
organisatie. Medewerkers die op vrijwillige basis 
Het Rijnlands verlaten krijgen de uitnodiging om 
– anoniem - een online vragenlijst in te vullen en 
waarvan de informatie alleen voor HR inzichtelijk 
wordt. Aansluitend nodigt de direct leiding-
gevende de medewerker uit voor een exitgesprek. 
Op basis van de ingevulde vragenlijsten heeft  
HR eind 2022 de balans opgemaakt. De online 
vragenlijst is in 2022 nog maar beperkt ingevuld. 
Aangezien de werkwijze nieuw is, zijn er op de 
scholen exitgesprekken gevoerd waarbij de online 
vragenlijst niet is ingevuld.
Begin 2023 zijn verbeteringen in het proces 
 doorgevoerd met als doel meer medewerkers te 
wijzen op de vragenlijst en de mogelijkheid van 
een exitgesprek.
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Intranet upgrade informatie en layout
In 2022 hebben we verbeteringen doorgevoerd op 
het intranet van de stichting. Het intranet is op dit 
moment met name bedoeld voor medewerkers om 
HR gerelateerde informatie te vinden. Uit een klein 
onderzoek bleek dat de site niet aantrekkelijke 
genoeg was en niet voldoende intuïtief en daar-
mee was de gevraagde informatie niet makkelijk  
te vinden. De informatie is geactualiseerd en de 
site heeft een betere ‘look and feel’ gekregen.  
HR en ICT hebben hierin samen opgetrokken.
Vanzelfsprekend is het een continue aandachts-
punt om informatie up to date te houden en te 
zorgen voor aantrekkelijke informatie zodat mede-
werkers het intranet regelmatig raadplegen.

AFAS optimalisatie
In samenwerking met de afdeling Bedrijfsvoering 
van het Bestuursbureau is in 2022 hard gewerkt 
om het personeelsinformatiesysteem AFAS verder 
te optimaliseren. We zetten stappen in de wijze 
waarop we AFAS gebruiken in onze organisatie. 

Essentieel is dat we in deze verandering de  
scholen goed horen, hun wensen zo veel mogelijk 
meenemen, maar ook toewerken naar meer 
 standaardisatie. Gaandeweg is gebleken dat  
deze opdracht groter is dan we vooraf konden 
voorspellen en dit vraagt zowel van HR als van de 
personeels- en salarisadministratie veel inspanning 
in samenwerking met de AFAS projectleider. Een 
stuurgroep samengesteld vanuit Bedrijfsvoering  
en HR geeft sturing aan het proces. De optimali-
satie zal in 2023 verder vorm krijgen en de samen-
werking met Arbo Unie zal dit proces versnellen.

Cao implementatie: loonkloof, IKB over-
gangsjaar en verder, ouderschapsverlof
De cao’s hadden in 2022 een behoorlijke impact. 
Allereerst werd de loonkloof tussen PO en VO 
gedicht, wat in uitvoering een enorme klus was. 
De CAO VO kwam kort voor de zomer rond en de 
implementatie stond dan ook onder grote druk. 
Vervolgens volgde heel snel daarna een nieuwe 
CAO-PO en CAO-VO met de nodige gevolgen.

Het ouderschapsverlof werd verruimd waarmee 
onze cao’s meer bieden dan de wettelijke kaders. 
De berekening van rechten van verschillende 
medewerkers vroeg een flinke inspanning.

Daarnaast werden de kaders voor het Individueel 
Keuzebudget (IKB) uitgebreid waardoor met 
terugwerkende kracht een nabetaling over het 
eerste halfjaar van 2022 gerealiseerd moest 
worden. Naast deze aanpassing volgde een 
uitbreiding van IKB uren in het ‘overgangsjaar’  
wat zorgde voor keuzes en aanpassingen in beleid 
en kaders van Het Rijnlands.
Daar bovenop kwam een aanpassing in beleid voor 
de langere termijn op IKB, omdat in het verleden 
onze kaders ruimer waren dan de cao en we er nu 
voor kiezen om de cao te volgen. Uiteraard is het 
bovenstaande in nauw overleg met de betreffende 
schooldirecties doorgevoerd en zijn de GMR’en, 
indien van toepassing, geïnformeerd of om 
advies gevraagd.
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Finance & Control, Huisvesting  
& Facilitair en Inkoop

Huisvesting en Facilitair
De ESH Secondary aan de Oostduinlaan in 
Den Haag is in 2020 in gebruik genomen. Al snel 
moesten we vaststellen dat de school al weer vol 
bezet raakt. In het pand zijn diverse maatregelen 
genomen om het pand beter te benutten.
Daarnaast moesten we besluiten toch weer 
gebruik te gaan maken van extra tijdelijke lokalen. 
Deze worden medio 2023 in gebruik genomen. Bij 
de gemeente is wederom aandacht gevraagd voor 
de thematiek.

De groei van de internationale afdeling van het 
Rijnlands Lyceum Wassenaar verloopt conform 
planning. Internationaal onderwijs vraagt relatief 
meer ruimte, maar de nu geplande nieuwbouw is 
berekend volgens de Nederlandse normen. Daarom 
worden, in samenhang met de uitbreiding, momen-
teel diverse interne verbouwingen uitgevoerd, zodat 

het totale complex wel de internationale afdeling 
kan herbergen. De intensieve voorbereidingen door 
gemeente en school leidden er in juli 2022 toe dat de 
gemeente definitief het budget toekende voor de 
uitbreiding. Wij zijn erg blij met de steun van de 
gemeente en financieren als stichting zelf een fors 
bedrag voor de inpandige verbouwingen. De plan-
ning is dat de nieuwe vleugel met ingang van school-
jaar 2024-2025 in gebruik kan worden genomen.

Bij de ISH is destijds gestart met een integraal 
‘Campus plan 2030’ voor de langere termijn. In  
dit plan wordt ook de vervanging van de nog 
resterende noodhuisvesting meegenomen. Om 
diverse redenen hebben we dit traject in 2022 
tijdelijk minder prioriteit gegeven.
Vanzelfsprekend kijken we hierbij goed naar de 
ontwikkelingen in de vraag naar internationaal 
onderwijs.
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Het Rijnlands Lyceum Oegstgeest is bezig met het 
vormen van een lange termijn visie ten aanzien van 
huisvesting. Dit is wenselijk omdat grote delen van 
het gebouw toe zijn aan renovatie.

De ENMS heeft in het schoolplan de wens opge-
nomen om in de toekomst een kindcentrum van 
0 tot 12 jaar te willen vormen. Er is een haalbaar-
heidsstudie door een externe partij uitgevoerd 
waarbij de mogelijkheden tot uitbreiding in het 
huidige gebouw zijn onderzocht. Binnenkort start 
de tweede fase van het onderzoek en zal moeten 
blijken of het plan realistisch is.

Naast bovenstaande huisvestingsvraagstukken vindt 
het onderhoud van iedere school plaats op basis van 
een meerjarenonderhoudsplan. Dit lange termijn-
plan geeft inzicht in het benodigde onderhoud en is 
de basis geweest voor het onderhoud dat in 2022 is 
uitgevoerd. Door de jaren heen zien we overigens 
een patroon ontstaan dat we minder besteden dan 
voorzien. Dit gaat vanzelfsprekend aandacht krijgen.

Inkoop
In 2022 zijn wij begonnen met de Europese aan-
besteding inzake leermiddelen (schoolboeken) 
voor de scholen in Sassenheim, Oegstgeest en 
Wassenaar en hebben wij tevens nieuwe hardware 
overeenkomsten afgesloten voor de ICT middelen. 
Daarnaast is de schoonmaakovereenkomst met de 
huidige leverancier van Oegstgeest na een 
Europese aanbesteding verlengd. Ook in 2022 
hebben we ingezet op het verder uitbouwen van 
onze relaties met onze belangrijkste leveranciers 
en partners en bekijken wij waar in de inkoop-
keten verdere verbeteringen mogelijk zijn. 
Uiteraard is veel aandacht uitgegaan naar de 
prijsstijgingen op vrijwel alle terreinen van inkoop 
als gevolg van schaarste aan mensen en materialen. 
We hebben uitwassen aan stijgingen kunnen 
voorkomen maar niettemin hebben we behoor-
lijke bijstellingen moeten accepteren.

Milieu en duurzaamheid
De Stichting heeft in 2022 met ondersteuning van 
de Provincie Zuid-Holland deelgenomen aan het 
‘Ontzorgingsprogramma Verduurzaming Klein 
Maatschappelijk Vastgoed’. Ook heeft onze 
 partner EE Care ons geadviseerd over erkende 
duurzaamheidsmaatregelen. Wij werken gericht 
aan verduurzaming en passen diverse verduur-
zamingsmaatregelen toe binnen de mogelijkheden 
van ons onderhoudsplan en de status van onze 
gebouwen. In de praktijk monitoren we het energie-
verbruik per school om het energiebewustzijn te 
vergroten en te kijken waar energiebesparende 
maatregelen mogelijk zijn.

ICT, informatiebeveiliging en privacy
Digitalisering neemt verder toe in de maatschappij 
en daarmee dus ook in het onderwijs. De Covid-19 
pandemie heeft ervoor gezorgd dat dit een versnel-
ling heeft gekregen. Als onderdeel van het Koersplan 
‘Goed Onderwijs, en meer…’ hebben wij in 2021 een 
visie ontwikkeld op ICT in het onderwijs. Vanuit alle 
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scholen is daarin geparticipeerd en het doel was te 
verkennen hoe wij ICT optimaal moeten en kunnen 
organiseren om te kunnen voldoen aan de eisen die 
ons onderwijs daaraan stelt. Als uitvloeisel van deze 
visie zijn wij in 2022 met inzet van een externe 
kwartiermaker een overkoepelend programma 
gestart. Het programma bestaat uit verschillende 
thema’s met diverse projecten. Hierbij moet gedacht 
worden aan o.a. ICT beveiliging, één ICT omgeving, 
digitale geletterdheid en kennisdeling, alsmede 
verbeteringen in het applicatielandschap.

Als Stichting hebben wij een vastgesteld infor-
matiebeveiligings- en privacybeleid, inclusief 
protocollen en reglementen die regelmatig worden 
getoetst en bijgesteld. Informatiebeveiliging is  
één van de onderdelen in het hiervoor genoemde 
overkoepelende programma.

De directeur Bedrijfsvoering van de Stichting 
fungeert als functionaris gegevensbescherming 
(FG). Beleid en maatregelen zijn niet voldoende 
om risico’s op het terrein van informatiebeveiliging 
en privacy uit te sluiten. De mens is hier een 
belangrijke factor. Daarom wordt het bewustzijn 
van de individuele medewerkers geregeld en waar 
mogelijk aangescherpt, zodat de kennis van risico’s 
wordt verhoogd en veilig en verantwoord gedrag 
wordt aangemoedigd.

In 2022 zijn er twee meldingen van beveiligings-
incidenten opgenomen in het incidenten register, 
waarvan er na onderzoek één gemeld is bij de 
Autoriteit Persoonsgegevens (AP). De omvang  
en impact van het incident waren beperkt en snel 
verholpen. De Autoriteit Persoonsgegevens heeft 
het incident kort hierna gesloten gemeld.
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Financiën en bedrijfsvoering

Staat van Baten en Lasten 2022 (in euro’s)

2022
Realisatie

2022
Begroting

2021
Realisatie

Baten

Rijksbijdragen 66.504.289 60.618.082 62.954.067

Overige subsidies 994.073 676.566 737.787

Overige baten 38.906.696 37.863.499 35.691.453

Totaal baten 106.405.058 99.158.147 99.383.307

Lasten

Personeelslasten 82.945.540 77.449.414 75.891.016

Afschrijvingen 3.414.181 3.788.478 3.553.744

Huisvestingslasten 7.431.771 7.139.443 7.159.053

Instellingslasten 10.833.811 10.113.426 8.493.029

Totaal lasten 104.625.303 98.480.761 95.096.842

Saldo baten en lasten 1.779.755 677.386 4.286.465

Financiële baten en lasten

Financiële baten 132.746 0 3.870

Financiële lasten 110.662 110.676 115.640

Saldo financ. baten en lasten 22.084 -110.676 -111.770

Totaal resultaat 1.801.839 566.710 4.174.695

2022
Realisatie

2022
Begroting

2021
Realisatie

Resultaatbestemming

Mutatie algemene reserve 1.851.885 450.710 1.286.874

Mutatie bestemmingsreserve 
verduurzaming 295.027 116.000 284.938

Mutatie bestemmingsreserve 
personeel -120.633 -492.936

Mutatie bestemmingsreserve 
werkdrukmiddelen 890.461

Mutatie bestemmingsreserve 
NPO-gelden -1.168.929 3.095.819

Mutatie bestemmingsreserve 
Samenwerkingsverbanden 54.028

Totaal resultaat 1.801.839 566.710 4.174.695
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Bestemming resultaat 2022
Het resultaat van 2022 van de Stichting Het 
Rijnlands Lyceum bedraagt € 1,801 miljoen. Van dit 
resultaat wordt een bedrag van € 1,851 miljoen 
toegevoegd aan de Algemene reserve.
De mutatie bestemmingsreserve ‘Huisvesting 
Rijnlands Lyceum Sassenheim’ hangt samen  
met de in 2014 gesloten doordecentralisatie- 
overeenkomst tussen de Stichting en de gemeente 
Teylingen. Jaarlijks ontvangt RLS een bedrag van 
de gemeente onder andere ter dekking voor 
 toekomstige nieuwbouw en tussentijdse verduur-
zamingsaanpassingen van het schoolgebouw.

De uitputting van de Personele Reserve (ca. € 
0,1 miljoen) is het laatste gedeelte van de specifiek 
gevormde reserve met betrekking tot de ontvangen 
eenmalige aanvullende bekostigingsmiddelen  
voor het convenant “extra geld voor werkdruk-
verlichting en tekorten onderwijspersoneel in het 
funderend onderwijs”.

De mutatie bestemmingsreserve werkdruk-
middelen betreft de met terugwerkende kracht 
ontvangen werkdrukmiddelen in 2022. Deze 
gelden worden de komende jaren in onderling 
overleg met de PMR van de betreffende school 
uitgegeven.

De wijziging van de bestemmingsreserve NPO is 
gerelateerd aan de vooruit ontvangen NPO gelden 
voor het VO onderwijs in 2021 voor het gehele 
schooljaar 2021/2022. Als gevolg hiervan zijn de 
NPO baten in 2021 genomen daar waar de kosten 
voor de tweede helft van het schooljaar in 2022 
gemaakt zijn. Inmiddels is voor schooljaar 2022 / 
2023 ook bij het VO het betalingsritme aangepast 
en gelijk aan het PO.

Realisatie 2022 versus realisatie 2021
Baten
De baten zijn toegenomen met € 7,0 miljoen ten 
opzichte van 2021. De toename is voor een bedrag 
van € 3,5 miljoen toe te schrijven aan de indexatie 
voor het dichten van de loonkloof PO/VO en de 
algemene cao stijging. De overige € 3,5 miljoen is 
enerzijds gerelateerd aan de stijging van de school-
fees en anderzijds zijn er na de coronaperiode veel 
meer schoolreizen en excursies georganiseerd.

Lasten
De lasten zijn met € 9,4 miljoen toegenomen in 
vergelijking met 2021. Dit is een stijging van bijna 
10% ten opzichte van 2021. De toename is voorna-
melijk het gevolg van de hogere personeelskosten
(ca. € 6,9 miljoen). De hogere personeelskosten 
zijn een gevolg van hogere loonkosten door het 
dichten van de loonkloof PO/VO en de algemene 
cao stijging. Daarnaast is er meer gebruik gemaakt 
van tijdelijk personeel mede als gevolg van de 
krappere arbeidsmarkt.
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De afschrijvingslasten blijven nagenoeg gelijk, 
daar de meeste investeringen vervangings-
investeringen zijn geweest. De huisvestingslasten 
zijn ten opzichte van 2021 met ca. € 0,3 miljoen 
(3,8%) gestegen. Dit komt voornamelijk door 
meer dagelijks onderhoud aan huisvesting en 
hogere schoonmaakkosten.
De overige instellingslasten zijn gestegen met 
€ 2,3 miljoen (27,6%). Deze forse stijgen kent een 
aantal oorzaken. Na corona zijn er meer excursies 
en reizen georganiseerd: €1,7 miljoen (zie ook 
opbrengsten), daarnaast nemen de kosten van 
nagenoeg alle inkopen toe als gevolg van inflatie. 
Een bijzondere stijging is te zien bij de inkoop van 
leermiddelen en kopieerfaciliteiten, repro en 
drukwerk en ook de voorziening dubieuze 
 debiteuren is toegenomen.
Tot slot is opvallend om te zien dat in de laatste 
maanden van het jaar de rentevergoeding op de 
rekening courant is gestegen, hetgeen resulteert 
in een kleine baat.

Realisatie 2021 versus begroting 2021

Kengetallen 2022
Realisatie

2022
Begroting

2021
Realisatie

2020
Realisatie

Exploitatie

Rijks- en overige baten 106.405.058 99.158.147 99.383.307 92.460.933

Resultaat 1.801.839 566.710 4.174.695 311.147

Rentabiliteit % 1,7 0,6 4,2 0,3

Bijdrage OCW in baten % 62,5 61,1 63,3 61,1

Huisvestingsratio 8,6 9,1 9,3 10,4

Personeelsfactor 79,3 78,6 79,8 78,9

Vermogen

Eigen vermogen 30.884.203 26.114.192 29.082.364 24.907.669

Totaal vermogen 87.977.735 71.779.560 79.237.938 71.911.565

Solvabiliteit II 47,5 47,3 47,9 44,3

Liquiditeit

Liquide middelen 47.911.085 29.735.481 34.134.419 25.624.612

Netto werkkapitaal 17.771.491 9.163.182 13.350.846 3.389.591

Current ratio 1,50 1,33 1,44 1,12
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Exploitatie
Rijks- en overige baten
De Rijksbijdragen zijn in 2022 ten opzichte van de 
begroting 2022 ca. € 5,9 miljoen hoger, met name 
ter compensatie voor de OCW-verhogingen en het 
dichten van de loonkloof tussen PO en VO. Meer 
zij-stroom van leerlingen bij het primair onderwijs 
zorgt ervoor dat de opbrengsten van schoolfees 
hoger zijn. Daarnaast zijn er meer middelen 
ontvangen in het kader van passend onderwijs.

Rentabiliteit
De rentabiliteit is hoger dan de begroting en lager 
dan de realisatie 2021. De hogere rentabiliteit in 
2021 werd met name beïnvloed door hogere baten 
als gevolg van vooruit ontvangen NPO middelen. 
De resultaten in 2022 worden positief beïnvloed 
door de subsidie IOP 2 & 4 (€ 0,9 miljoen). Voor 
deze subsidie liggen de kosten in voorgaande 
jaren, maar is de omzet in 2022 genomen. Ook de 
subsidie voor collectieve werkdrukmiddelen die in 
het najaar van 2022 met terugwerkende kracht is 

ontvangen, beïnvloedt de rentabiliteit in positieve 
zin. Deze subsidie is in zijn geheel niet in 2022 
uitgegeven. Deze middelen zullen binnen het VO 
in onderling overleg met de PMR van de betreffende 
school de komende jaren ingezet worden.

Bijdrage OCW en verhouding OCW met 
totale baten
De bijdrage van OCW in verhouding tot de totale 
baten wordt positief beïnvloed door de ontvangen 
corona subsidies. De ontvangen corona subsidies 
waren in 2021 hoger dan in 2022, mede als gevolg 
van de vooruitbetaling van de NPO subsidies in 
2021 bij het VO. Anderzijds stijgt de bijdrage van 
OCW harder dan de overige baten, daar de ind-
exatie van de schoolfees lager is.

Huisvestingsratio
De huisvestingsratio is het percentage van de 
huisvestingslasten en de afschrijvingen van de 
huisvesting ten opzichte van de totale lasten. De 
factor daalt van 9,3% naar 8,6% en is daarmee 

lager dan begroot en lager dan de realisatie in  
2021 en 2020. Dit komt met name door de stijging 
van de totale lasten als gevolg van de hogere 
personeels kosten (€ 5,5 miljoen).

Personeelsfactor
De personeelsfactor is het percentage van de 
personeelslasten ten opzichte van de totale lasten. 
De factor is hoger dan de begroting voor 2022 
vooral als gevolg van het gelijktrekken van de 
salarissen in het PO met het VO.

Vermogen
Solvabiliteit
De solvabiliteitsratio (inclusief voorzieningen) 
bedraagt in 2022 47,5% en is in vergelijking met 
2021 gedaald met 0,8%. Dit is met name het  
gevolg van de toename van het totale vermogen. 
De solvabiliteitsratio is ruim boven de door OCW 
gestelde signaleringswaarde van minimaal 30%.
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Liquiditeit
Liquide middelen
De liquide middelen zijn in 2022 ten opzichte van 
2021 gestegen met circa. € 13,7 miljoen. Een groot 
deel van deze stijging is gerelateerd aan een verbe-
tering van het netto werkkapitaal. Daarnaast is er 
€ 1,0 miljoen minder geïnvesteerd dan afgeschreven. 
Ook nemen de voorzieningen nemen toe, met 
name ten behoeve van groot onderhoud. Tot slot is 
er sprake van een positief operationeel resultaat.

Netto werkkapitaal
Het netto werkkapitaal is in 2022 ten opzichte van 
2021 verbeterd met circa € 9,5 miljoen. Deze verbe-
tering heeft enerzijds te maken met een afrekening 
van de gemeente Den Haag met betrekking tot de 
renovatie van de Oostduinlaan (deze is met twee 
jaar vertraging binnengekomen) en anderzijds 
nemen de kortlopende schulden toe.

Current ratio
De current ratio is 1,51 (2021: 1,44). Deze ratio ligt 
boven de signaleringswaarde van het ministerie 
van OCW van minimaal 0,75. De verbetering ten 
opzichte van 2021 is direct gerelateerd aan de 
verbetering van de liquide middelen alsmede het 
netto werkkapitaal.

Financiële bedrijfsvoering
Algemeen
Het financieel beleid van de Stichting is erop 
gericht dat er geïnvesteerd wordt in het onderwijs 
en tegelijkertijd dat de vermogenspositie toereikend 
is om de continuïteit van de stichting te 
waarborgen.

Binnen de stichting is er specifiek beleid met 
betrekking tot de gewenste vermogenspositie per 
school (het zogenaamde weerstandsvermogen). 
Het gewenste weerstandsvermogen is gebaseerd 
op de verschillende risicoprofielen van de scholen. 
Er wordt onderscheid gemaakt tussen Nederlandse 

scholen en internationale scholen. Bij de eerste 
categorie is het financiële/bedrijfsrisico minder, 
omdat de voorspelbaarheid van de ontwikkeling 
van het aantal leerlingen groter is. Hierdoor zijn de 
diverse activiteiten beter te plannen (benodigd 
personeel / benodigde ruimte enz.), waardoor er 
minder snel een mismatch ontstaat tussen 
opbrengst en kosten. Voor de nationale scholen 
wordt een ratio van 20% van de totale baten per 
jaar aangehouden, wat als vermogen moet worden 
opgebouwd of minimaal aanwezig dient te zijn. 
Voor de internationale scholen is dit een percentage 
van 40%. Het Rijnlands Lyceum Oegstgeest en 
Wassenaar (sinds 2019) geven zowel nationaal als 
internationaal onderwijs. Voor deze scholen wordt 
een normpercentage gehanteerd van 35%.

De basis voor de financiële bedrijfsvoering is het 
Koersplan 2021-2025. Dit koersplan is het start-
punt voor de diverse schoolplannen welke op hun 
beurt verder geconcretiseerd worden in een jaar-
lijkse begroting en Meerjarenperspectief. 
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Gedurende het budgetjaar worden de werkelijke 
financiële cijfers op maandbasis vergeleken met  
de begroting en gedeeld met de scholen en op 
kwartaalbasis gerapporteerd aan het bestuur, 
Raad van Toezicht en de (G)MR-en.

Risicobeheersing en -controle
Vanuit het perspectief van goed bestuur wordt 
binnen de Stichting actief aan risicomanagement 
gedaan. Elk jaar wordt met de Raad van Toezicht 
een uitgebreide analyse van strategische risico’s 
doorgenomen, zodat mitigerende maatregelen in 
de navolgende begroting hun plek krijgen. Ook 
heeft de risicoanalyse een belangrijke functie in 
de bewustwording van alle betrokkenen in het 
omgaan met risico’s. 

In 2022 is deze methodiek geëvalueerd met als 
belangrijkste opbrengst dat de risicoanalyse 
compacter is geworden, in zeven risicogebieden  
is opgedeeld en daarmee nog beter bruikbaar 
is geworden. 

De zeven risicogebieden zijn: 
 - Kwaliteit van het onderwijs
 - Regelgeving en beleid
 - Algemene externe invloeden
 - Ontwikkeling leerlingenaantallen
 - Personeel,
 - ICT
 - Financiële situatie/financiële verslaglegging 
en strategie.

Per risicogebied zijn de onderliggende risico’s 
benoemd. In de loop van 2023 werken staf en 
scholen de risicoanalyse verder uit om te komen 
tot passende mitigerende maatregelen. Deze 
methodiek wordt vervolgens geborgd in de 
 begrotings- en kwaliteitszorgcyclus.
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Risico’s in 2022
Terugkijkend op 2022 zijn er diverse ontwikkel-
ingen die samenhangen met de bovengenoemde 
risico categorieën die invloed hebben gehad op de 
stichting. Een belangrijke factor voor de kwaliteit 
van het onderwijs is de aanwezigheid van voldoende 
gekwalificeerd personeel: de krapte op de arbeids-
markt en de inspanningen die nodig zijn om de 
juiste medewerkers te vinden. Het (leraren)tekort 
stelde ons het afgelopen jaar voor een groeiende 
uitdaging, hoewel de tekorten bij onze scholen 
meevallen in vergelijking met de scholen in onze 
omgeving, zoals we eerder beschreven. Dit is 
mede te danken aan onze internationale oriëntatie 
en onze inzet op een sterk merk als werkgever. 

De ontwikkeling van het aantal internationale 
leerlingen post-corona, laat weer een lichte groei 
zien. De demografische ontwikkeling van het 
aantal nationale leerlingen in met name de Duin- 
en Bollenstreek daarentegen, zullen de komende 
jaren naar verwachting invloed hebben op de 

organisatie en dan in het bijzonder op het Rijnlands 
Lyceum Sassenheim. Deze school bereidt maat-
regelen voor om de organisatie aan te passen aan 
een verdere terugloop van het aantal leerlingen. 

Ook de kostenstijging als gevolg van de wereld-
wijde inflatie is merkbaar. De gestegen kosten zijn 
voor een deel gecompenseerd door een hogere 
bijdrage vanuit de rijksoverheid, echter een stijging 
van de schoolfee kan pas doorgevoerd worden in 
het schooljaar erop. Hierbij is het ook van belang 
op te merken dat ervoor gekozen is om niet de 
gehele inflatie door te berekenen in de stijging van 
de schoolfee, maar deze over meerdere jaren uit 
te smeren.

De verscherpte regelgeving ten aanzien van de 
vrijwillige ouderbijdrage, gecombineerd met een 
hoge inflatie heeft impact gehad om de bijdrage 
van de ouders. Dit kan in de toekomst resulteren 
in een verschraling van het activiteiten die 
 gefinancierd worden uit deze bijdrage.

Tot slot de financiële situatie en de financiële 
verslaglegging. De overall vermogenspositie van 
de stichting is goed, echter de negatieve resultaat-
verwachting bij de ESH Primary blijft reden tot 
zorg en er wordt alles aan gedaan om kosten en 
opbrengsten weer in evenwicht te brengen. Met 
betrekking tot de financiële verslaglegging zijn de 
risico’s beperkt. De verslaglegging is consistent en 
periodiek worden de resultaten geanalyseerd en 
besproken met de scholen en het bestuur. Een 
goede waardering van de voorziening groot onder-
houd is een uitdaging, omdat deze gebaseerd is op 
een inschatting van onderhoudsuitgaven op de 
lange termijn en het in sommige gevallen niet 
helemaal duidelijk is of de kosten voor rekening en 
risico zijn voor de stichting, danwel voor rekening 
komen voor de gemeente. Om deze reden is dan 
ook besloten om de voorziening groot onderhoud 
de komende twee jaar te herijken.
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Treasurybeleid
Het Treasurystatuut van Stichting is van toepassing 
op het gevoerde beleid en uitvoering voor het 
verslagjaar 2022. De overtollige middelen van de 
Stichting zijn conform het statuut uitgezet bij het 
Ministerie van Financiën door middel van het 
zogeheten ‘ schatkistbankieren’.
De leningen, die de Stichting is aangegaan, 
 voldoen aan de eisen zoals deze zijn opgenomen  
in artikel 4 eerste lid van de ‘Regeling beleggen, 
lenen en derivaten OCW 2016’. Het overzicht van 
de leningen in soorten, omvang en looptijden is 
te vinden in de Jaarrekening 2022.

Continuïteitsparagraaf
In de continuïteitsparagraaf wordt nader ingegaan 
op de meerjarenbegroting en de uitgangspunten 
die hierbij gehanteerd zijn.

Kengetallen personeel en leerlingaantallen

Personele bezetting in fte* 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Totaal 923,5 943,1 934,5 919,2 919,3 920,6

Bestuur/Management 22,0 22,4 21,6 22,0 22,6 22,6

Personeel primair proces / docerend 638,7 648,1 649,3 644,4 643,9 645,1

Ondersteunend / overige medewerkers 262,8 272,6 263,6 252,9 252,9 252,9

Leerlingenaantallen** 7.471 7.525 7.519 7.558 7.599

* Gemiddeld aantal fte per boekjaar

** VO per 1-10-(T) inclusief VAVO en exclusief SJT; PO per 1-02-(T+1) 

De verwachting is dat de leerlingaantallen de 
komende periode relatief stabiel zullen blijven. Dit 
betekent dat ook in de personele inzet geen grote 

schommelingen laat zien. In 2022, 2023 en voor een 
deel in 2024 zal nog sprake zijn van extra inzet in 
het kader van Nationaal Programma Onderwijs 
(NPO). Alhoewel de leerlingenaantallen op 
totaalniveau gelijk blijven, zitten er wel verschillen 
tussen de scholen. RLS krimpt de komende jaren 
naar verwachting verder in leerlingaantal,  
met name als gevolg van demografische 

ontwikkelingen. RLW en de ESH Secondary laten 
daarentegen een groei zien van het leerlingaantal 
in de internationale afdelingen.
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Om de staat van baten en lasten realisatie 2022 en 
de begroting en meerjarenperspectief 2023-2027 
vergelijkbaar te maken heeft er een her-rubricering 
in de opbrengsten en kosten plaatsgevonden. 
Deze wijziging betreft het apart weergeven van  
de opbrengsten en kosten van met name de 
schoolreizen en excursies.

Het vertrekpunt voor de begroting 2023 en het 
meerjarenperspectief is het Koersplan 2021 – 2025. 
Op basis van dit koersplan stellen de scholen de 
school- en jaarplannen op. Deze resulteren per 
school in een begroting en meerjarenplan. 
Bovenstaande overzicht is dan ook de optelsom 
van de verwachte resultaten van alle scholen.

Het begrote resultaat voor 2023 is - € 0,9 miljoen 
en voor de jaren erna wordt een positief resultaat 
verwacht tussen de € 0,6 en € 1,4 miljoen. Het 
negatieve resultaat vinden we aanvaardbaar,  
daar er voldoende weerstandsvermogen is en de 
organisatie tijd nodig heeft om zich aan te passen 
aan de gestegen kosten.

Meerjarenbegroting 2023 – 2027

Staat / Raming van 
Baten en Lasten

Realisatie
2022

Prognose
2023

 
2024

 
2025

 
2026

 
2027

Baten

Rijksbijdragen 66.504.289 67.484.916 66.090.505 65.550.139 65.550.139 65.881.276

Overige subsidies 994.073 662.893 605.477 574.169 575.937 589.636

Overige baten 38.906.696 41.569.462 43.896.365 45.066.547 45.432.115 45.464.562

Totaal baten 106.405.058 109.717.271 110.592.347 110.825.504 111.558.191 111.935.473

Lasten

Personeelslasten 82.945.540 86.514.174 85.714.990 85.724.182 86.114.810 86.488.657

Afschrijvingen 3.414.181 3.525.182 3.762.003 3.893.485 4.054.998 3.932.737

Huisvestingslasten 7.431.771 9.725.032 9.859.672 9.511.572 9.511.672 9.511.672

Instellingslasten 10.833.811 10.741.470 10.492.722 10.519.580 10.499.385 10.504.585

Totaal lasten 104.625.303 110.505.858 109.829.387 109.648.819 110.180.865 110.437.651

Saldo baten en lasten 1.779.755 -788.587 762.960 1.176.685 1.377.326 1.497.822

Financiële baten 
en lasten 22.084 -105.730 -100.600 -96.000 -90.400 -85.200

Totaal resultaat 1.801.839 -894.317 662.360 1.080.685 1.286.926 1.412.622
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Belangrijk uitgangspunt bij de begroting en 
 meerjarenplanning is dat wordt uitgegaan van een 
stabilisatie van het aantal leerlingen. Daarnaast is 
er bij één van de scholen, zijnde de ESH Primary 
een negatief resultaat opgenomen voor de periode 
2023 – 2027. De huidige resultaatverwachting voor 
deze school is al beter dan in het vorige meerjaren-
plan, echter verdere aanpassingen zijn nodig om 
opbrengsten en kosten in evenwicht te brengen.

De EV positie realisatie 2022 sluit niet aan met de 
EV positie prognose 2023, omdat de begroting en de 
meerjarenplanning is opgesteld in het najaar 2022.
De ontwikkeling van het eigen vermogen van de 
Stichting fluctueert de komende jaren naar

verwachting tussen de € 28,7 en € 32,5 miljoen  
en is daarmee redelijk stabiel. De toename van  
het eigen vermogen inclusief voorzieningen ten 
opzichte van het totaalvermogen (uitgedrukt in  
de solvabiliteitsfactor) loopt op naar 54,2 in 2027. 
Deze stijging vindt zijn oorzaak in een oplopende 

Balans Realisatie
31-12-2022

Prognose
31-12-2023 31-12-2024 31-12-2025 31-12-2026 31-12-2027

Activa

Materiële vaste activa 34.542.617 34.032.419 34.152.288 35.724.975 34.054.828 31.741.891

Totaal vaste activa 34.542.617 34.032.419 34.152.288 35.724.975 34.054.828 31.741.891

Vorderingen 5.524.033 5.655.330 5.609.130 5.562.230 5.514.630 5.466.830

Liquide middelen 47.911.085 40.265.075 40.194.500 40.566.475 41.826.862 46.094.353

Totaal vlottende activa 53.435.118 45.920.405 45.803.630 46.128.705 47.341.492 51.561.184

Totaal activa 87.977.735 79.952.824 79.955.918 81.853.681 81.396.320 83.303.075

Passiva

Eigen vermogen* 30.884.203 29.514.076 28.738.329 29.819.014 31.105.940 32.518.562

Voorzieningen 10.757.403 10.510.484 11.723.824 12.975.402 11.665.616 12.594.249

Langlopende schulden 10.522.502 10.091.479 9.656.979 9.222.479 8.787.979 8.353.479

Kortlopende schulden 34.291.321 29.836.786 29.836.786 29.836.786 29.836.786 29.836.786

Totaal passiva 87.977.735 79.952.824 79.955.918 81.853.681 81.396.320 83.303.075

* Samenstelling Eigen Vermogen 

Algemene Reserve 26.088.431 25.929.971 26.396.330 27.296.015 28.398.941 29.613.563

Bestemmingsreserve 4.795.772 3.584.105 2.341.999 2.522.999 2.706.999 2.904.999

Totaal 30.884.203 29.514.076 28.738.329 29.819.014 31.105.940 32.518.562

Current ratio 1,50 1,54 1,54 1,55 1,59 1,73

Netto werkkapitaal 17.771.491 16.083.620 15.966.844 16.291.920 17.504.707 21.724.398

Solvabiliteit II 47,5% 50,1% 50,6% 52,3% 52,5% 54,2%

Huisvestingsratio 8,6% 10,3% 11,0% 10,7% 10,7% 10,6%

Rentabiliteit 1,7% -0,9% 0,6% 1,0% 1,2% 1,3%
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voorziening groot onderhoud en een afname van 
de langlopende schulden. De solvabiliteitsfactor 
zit boven de door het ministerie van OCW 
gestelde ondergrens van 30%.

Waarborging continuïteit van de Stichting
Samenvattend kan gesteld worden dat er sprake is 
van stabilisatie van de leerlingaantallen en dat het 
vermogen toereikend is om onverwachte risico’s 
op te vangen. Wel verdient de financiële situatie 
bij ESH Primary aandacht teneinde kosten en 
opbrengsten bij deze school meer in evenwicht 
te brengen.

Werkdrukmiddelen PO
International School of The Hague –  
Primary School
The workload resources have been used for more 
teaching assistants. The PMR has agreed to this. This 
exceeded the available amount. By reducing work 
pressure and paying more attention to the well-
being of the employee, we see that teachers are 
actively trying to achieve a better work/life balance.

Eerste Nederlandse Montessori School
De ENMS heeft de werkdrukmiddelen, evenals de 
NPO middelen in 2022 besteed aan de inzet van 
extra mensen, primair ter ondersteuning van 
leerlingen. Dit verlicht uiteraard ook de werkdruk 
van leerkrachten.

European School The Hague (Primary School)
The ESH followed the procedure to spend the 
available funds to use for the work pressure relieve 
for teaching staff. The procedure included collection 
of ideas from the staff, turn the ideas into a plan 
and have it approved by the Participation Council. 
The PC approved a plan to extend contracts of TA’s 
and to appoint an Event Manager to organize 
school trips/curricular related trips.

Onderwijsachterstandsmiddelen PO
De stichting ontvangt voor de basisscholen geen 
onderwijsachterstandsmiddelen. 

Nationaal Programma Onderwijs (NPO)
Het NPO is een (niet-structureel) investerings-
programma om de gevolgen van de coronacrisis 
voor leerlingen op te vangen.

Onze scholen hebben vlak voor de zomer van 2021 
een brede inventarisatie uitgevoerd om de leer- en 
ontwikkelingsachterstanden van al onze kinderen 
in kaart te brengen. Op basis van de uitkomsten  
en de door het Ministerie van OCW beschikbaar 
gestelde menukaart hebben onze scholen inter-
ventieplannen opgesteld. Deze plannen zijn waar 
mogelijk en wenselijk opgesteld samen met 
ouders, leerlingen en docenten.

De interventies zijn in hoofdzaak gericht op het 
bijwerken van achterstanden bij vooral bètavakken 
en op de organisatie van welbevinden van leerlingen 
en sociale cohesie. Zo zijn/worden extra lessen 
aan de lessentabel toegevoegd, waar noodzakelijk 
kleinere groepen geformeerd, steunuren ingezet 
en studenten aangetrokken als ‘extra handen’ 
voor bijles aan individuele leerlingen en ter onder-
steuning van docenten. Tot slot zijn formaties 
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voor onderwijsassistenten en pedagogische mede-
werkers uitgebreid. De schoolplannen en beoogde 
interventies zijn voorgelegd aan de school MR-en 
die daarmee hebben ingestemd. De Stichting zet 
NPO gelden niet bovenschools in.

Circa 4,5% van de uitgaven aan NPO kalenderjaar 
2022 is besteed aan Personeel Niet In Loondienst 
(PNIL). De uitgaven PNIL betreffen vooral peda-
gogische medewerkers, leerlingbegeleiding en 
ondersteuning bij school- en eindexamentrainingen.  
De keuze voor PNIL hangt vooral samen met de 
noodzaak om onze medewerkers te vervangen,  
te ondersteunen en/of te ontlasten, het in onvol-
doende mate kunnen vinden van geschikt personeel 
en de noodzaak van beschikbaarheid van zeer 
specialistische kennis die binnen de stichting niet 
of onvoldoende aanwezig is.

Allocatie van middelen naar schoolniveau
De lumpsum bekostiging wordt zonder tussen-
komst van de Stichting direct op basis van de 

 systematiek van OCW ter beschikking gesteld aan 
de school. De kosten voor dienstverlening van het 
bestuursbureau bestaat onder meer uit de kosten 
voor het bestuur (College van Bestuur en Raad van 
Toezicht), loonkosten van de medewerkers van het 
bestuursbureau en netwerk- en beheerskosten van 
de externe ICT dienstverlener en licentiekosten. 
Deze kosten worden met behulp van activity based 
costing gealloceerd naar de scholen. Het CSB rekent 
jaarlijks af en houdt er geen ‘eigen’ interne reserve 
op na. De kostentoerekening vindt plaats op basis 
van voorcalculatiebasis. Dit gebeurt tijdens de 
jaarlijkse begrotingsopstelling in het najaar.

Vereenvoudiging bekostiging – 
 beroepsprocedure
Per 1 januari 2023 is de bekostiging van het primair 
onderwijs na wetswijziging vereenvoudigd. 
Daarmee is de bekostigingssystematiek gewijzigd.

Bij de overgang van de oude naar de nieuwe 
bekostigingssystematiek zijn schoolbesturen door 

de regelgeving en besluitvorming van de minister 
met een groot materieel probleem geconfronteerd. 
Waar de schoolbesturen in een (school)jaar 
normaal gesproken 100% aan bekostiging 
ontvangen, is dat in de overgang naar de nieuwe 
bekostigingssystematiek circa 93% voor het 
schooljaar 2022-2023. Schoolbesturen in de 
PO-sector werden daardoor in de periode 
augustus tot en met december 2022 door de 
minister met circa 7% gekort op hun bekostiging. 
Dit komt voor ons schoolbestuur neer op €471.413. 
Voorzichtigheidshalve is dit bedrag niet als 
vordering op de balans per 31 december 2022 
opgenomen.
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De minister stelt zich op het standpunt dat dit 
materieel grote probleem voor het schoolbestuur 
slechts “een boekhoud-technische correctie [is] 
aangezien de totale bekostiging van het Rijk naar 
scholen niet wijzigt door de vereenvoudiging”.  
De overgang van een oude naar een nieuwe 
bekostigingssystematiek is echter niet louter 
een papieren exercitie. Vandaar dat ons school-
bestuur samen met circa 230 schoolbesturen, 
juridisch begeleid door advocatenkantoor Stibbe 
en gecoördineerd vanuit de PO-Raad, bezwaar 
heeft gemaakt tegen de beschikkingen voor de 
laatste vijf maanden van 2022. Dit bezwaar is op 
30 november 2022 door de minister ongegrond 
verklaard. De financiële belangen en de relevante 
juridische vragen naar aanleiding van de beslissing 
op bezwaar van de minister zijn het volgens ons 
waard om de kwestie aan een onafhankelijke 
partij, zijnde de bestuursrechter, voor te leggen. 
Daarom hebben wij besloten om gezamenlijk 
met ruim 220 schoolbesturen een beroep bij de 
rechtbank Midden-Nederland in te stellen tegen 

de beslissing op bezwaar van de minister. Op het 
moment van dit schrijven loopt deze beroeps-
procedure nog en is niet bekend wanneer hierin 
uitspraak volgt.

Bestuursbureau

De scholen zijn in belangrijke mate zelf verant-
woordelijk voor de bedrijfsvoering. Dit betreft 
bedrijfsvoering in brede zin, dus zowel wat betreft 
de onderwijskwaliteit als voor de uitvoering van 
het personeelsbeleid en het financieel en operatio-
neel beleid. De afbakening van die verantwoorde-
lijkheden ligt vast in het managementstatuut. Dit 
statuut stelt de kaders waarbinnen de directies 
handelingsvrijheid hebben. De scholen worden 
ondersteund door het Bestuursbureau, van waar-
uit de centrale dienstverlening en advisering op 
het gebied van financiën en control, HR en salaris-
administratie, huisvesting, facilitair, inkoop, IT en 
informatiebeveiliging en privacy plaatsvinden.

De leiding binnen het Bestuursbureau is belegd  
bij de directeur Bedrijfsvoering en het hoofd HR. 
Beiden leggen verantwoording af aan het College 
van Bestuur. Binnen het Bestuursbureau opereert 
daarnaast het secretariaat onder leiding van de 
bestuurssecretaris. De medewerkers werkzaam  
in de domeinen financiën, control, personeels-
administratie, salarisadministratie, huisvesting, 
facilitair, inkoop, IT en privacybescherming  
vallen onder de afdeling Bedrijfsvoering, de 
HR-medewerkers onder de afdeling HR. Het 
College van Bestuur is eindverantwoordelijk voor 
het Bestuursbureau en treedt waar nodig op voor 
het Bestuursbureau als geheel. Per schooljaar 
stellen de afdelingen Bedrijfsvoering en HR een 
jaarplan op dat de leidraad vormt voor hun werk-
zaamheden. Dit jaarplan wordt afgestemd met 
de schoolleiders.
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Service Level Agreement
De HR afdeling is er om het primaire proces in  
de scholen te ondersteunen, te faciliteren en het 
management en medewerkers te adviseren. Heldere 
afspraken helpen daarbij in de onderlinge samen-
werking. In 2022 was HR met de scholen in gesprek 
over de dienstverlening van HR aan de scholen en 
de verwachtingen over en weer. De afspraken zoals 
eerder vastgelegd in een service level agreement 
zijn besproken en geconcludeerd werd dat verdere 
concretisering van de afspraken gewenst is. Mede 
door een relatief groot aantal wisselingen, zowel  
bij de schoolleiding van diverse scholen als bij de 
afdeling HR in 2022, is er meer behoefte aan 
 concrete afspraken rondom de samenwerking.  
Het werken met SLA’s is een permanent proces  
dat elk jaar aandacht en afspraken vraagt.

Professionalisering HR team trainingen
In 2022 had HR te maken met wisselingen in de 
samenstelling van het team. In januari startte het 
team met een nieuwe leidinggevende (interne 

mobiliteit) en in de tweede helft van het jaar 
vonden enkele adviseurs elders een nieuwe uit-
daging. Dit vroeg een flinke inspanning op het 
gebied van werving en selectie van geschikte 
nieuwe teamleden. Professionalisering van HR 
werd hierdoor belangrijker dan ooit. Intervisie is 
een instrument dat al enige jaren wordt ingezet 
hiervoor en daarnaast heeft het team in 2022 een 
training adviesvaardigheden gevolgd. Hiermee 
zorgen we ervoor dat de kwaliteit van dienst-
verlening op een goed niveau blijft en bijkomend 
effect is dat het volgen van een gezamenlijke 
 training een positief effect heeft op teamvorming.

Financiële administratie & Control
De control ondersteuning naar de scholen is in 2022 
verder uitgebreid waardoor er nog meer financieel 
inzicht is ontstaan op de scholen. Binnen de 
Financiële administratie is afgelopen jaar gewerkt 
aan diverse kleinere en grotere procesverbeteringen 
en meer verantwoordelijkheid voor de oplevering 
van rapportages. Hierbij moet gedacht worden aan 

het optimaliseren van debiteuren beheer, standaar-
disatie van de documentatie voor de jaarrekening 
en versnelling van de maand- en jaarafsluiting.

Medewerkerstevredenheidsonderzoek 
Bestuursbureau
In 2022 is weer een medewerkerstevredenheids-
onderzoek gehouden. Een samenvatting van de 
resultaten is gedeeld met het voltallige personeel. 
De MR van het Bestuursbureau is betrokken 
geweest bij dit hele proces. Om duiding te geven 
aan de uitkomsten, die gebaseerd zijn op ervaringen 
van collega’s, zijn in kleinere groepen gesprekken 
gevoerd. Door met elkaar in gesprek te zijn over  
de mogelijkheden om de tevredenheid van mede-
werkers te vergroten, is iedereen betrokken en in 
staat om bij te dragen aan verbeteringen. HR heeft 
het proces gefaciliteerd en begeleid. De gesprekken 
over de uitkomsten lopen door in 2023.
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Dialoog en verantwoording

Bij de horizontale dialoog spelen vanzelfsprekend 
alle medezeggenschapsorganen een belangrijke 
rol. Op stichtingsniveau gaat dat om de gemeen-
schappelijke medezeggenschapsraden (GMR) 
voor PO en VO. Krachtens de Wet medezeggen-
schap scholen spreekt de Raad van Toezicht twee 
maal per jaar met beide GMR’en. In 2022 vond dat 
twee keer plaats. In maart kwam een delegatie van 
de Raad van Toezicht op bezoek bij de beide 
GMR’en en in december vond een gezamenlijke 
thematische bijeenkomst plaats met delegaties 
van de Raad van Toezicht en de beide GMR’en.  
De directeur Bedrijfsvoering heeft ook een apart 
financieel overleg met een delegatie van de GMR 
VO, waarbij kwartaalrapportages, begroting en 
jaarrekening worden besproken ter voorbereiding 
op de reguliere overlegvergadering. De ervaring 
leert dat dit de kwaliteit van het overleg ten 
goede komt.

In het kader van de horizontale verantwoording 
wordt het Bestuursverslag in digitale vorm toege-
stuurd aan de belangrijke stakeholders, zoals de 
wethouders van onderwijs, maar bijvoorbeeld ook 
aan de Europese organisaties in de regio Den 
Haag. Verder wordt het Bestuursverslag inclusief 
de jaarrekening, maar zonder de jaarverslagen van 
de afzonderlijke scholen op de website van de 
stichting gepubliceerd. De verschillende overleg-
gremia (MR-en en ouderraden) worden expliciet 
uitgenodigd om over het jaarverslag de dialoog te 
voeren. Met betrekking tot de doelgroep van de 
Europese School Den Haag vond in 2022 overleg 
plaats met de Advisory Board, het adviesorgaan 
van de belangrijkste stakeholders van de school, 
te weten: Europol, Eurojust, Europees 
Octrooibureau, EMA en ESA/ESTEC.

Veel actuele informatie over de scholen van  
onze stichting, waaronder onderwijskundige 
resultaten, is te vinden op de website  
www.scholenopdekaart.nl. Daarnaast verzorgen 
de scholen periodieke (digitale) nieuwsbrieven 
waarin zij informatie verstrekken over belangrijke 
ontwikkelingen en de dagelijkse gang van zaken op 
de school. Ook stelt iedere school een jaarverslag 
op. Tevens is veel informatie te vinden op de 
websites van de scholen en op social media.

Medezeggenschap
De stichting kent twee gemeenschappelijke 
 medezeggenschapsraden (PO en VO). Alle 
 scholen en het Bestuursbureau hebben een mede-
zeggenschapsraad. Het College van Bestuur is de 
overlegpartner van beide GMR’en; de rectoren en 
directeuren zijn dit van de school-MR. De beide 
GMR’en stellen een jaarverslag op dat onderdeel 
uitmaakt van het jaarverslag van de stichting.
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Passend Onderwijs en 
 samenwerkingsverbanden
De stichting en de scholen zijn betrokken bij vier 
samenwerkingsverbanden passend onderwijs.  
Dit zijn:
 - Samenwerkingsverband Duin en Bollen 
(Rijnlands Lyceum Sassenheim)

 - Samenwerkingsverband Leiden (Rijnlands 
Lyceum Oegstgeest en Rijnlands Lyceum 
Wassenaar)

 - SWV Zuid Holland West (ISH Secondary, 
ESH Secondary)

 - SPPOH (ENMS, ISH Primary, ESH Primary)
Namens het CvB is de rector van Rijnlands Lyceum 
Sassenheim bestuurlijk betrokken bij het eerste 
samenwerkingsverband, ook in de rol van lid Raad 
van Toezicht.
De voorzitter van het College van Bestuur is 
bestuurlijk betrokken bij andere drie genoemde 
samenwerkingsverbanden, als lid van de Raad van 
Toezicht respectievelijk lid van Dagelijks Bestuur 
en lid Algemeen Bestuur.

In 2022 is bij zowel SWV ZHW als SPPOH intensief 
gesproken over de invoering van een nieuw 
bestuursmodel. Dit krijgt in 2023 verder zijn beslag.

In de schooljaarverslagen is beschreven waaraan 
de middelen van het samenwerkingsverband 
zijn besteed.

http://www.munish.nl


53

Behandeling van klachten
De stichting beoogt een zorgvuldige behandeling 
van klachten waarmee het belang van betrokkenen 
wordt gediend en ook het belang van de school. 
Ook bezwaren tegen een besluit worden 
behandeld. In 2022 is een evaluatie gestart van  
de klachtenregeling en de rol van de interne 
vertrouwenspersonen in de scholen. Een extern 
bureau heeft een groot aantal betrokkenen 
geïnterviewd. De evaluatie is in het voorjaar van 
2023 afgerond. Gebleken is onder meer dat de 
regelingen niet altijd bekend zijn bij betrokkenen, 
omdat ze niet voor iedereen makkelijk vindbaar 
zijn. In 2023 en verder zal de evaluatie leiden tot 
vernieuwing en verduidelijking van de procedures 
en de vindbaarheid zal worden verbeterd.

We vermelden een klacht in het jaarverslag in het 
jaar dat de klacht is afgewikkeld. Het gaat om 
klachten die zijn ingediend bij het College van 
Bestuur of de Landelijke Klachtencommissie (LKC) 
van de Stichting Onderwijsgeschillen. In 2022 zijn 
zes klachten afgewikkeld en heeft klachtbehande-
ling tot de volgende uitspraken geleid:
 - Eén klacht is grotendeels ongegrond en deels 
gegrond verklaard door de LKC. Hierover heeft 
de schooldirectie de MR ingelicht.

 - Eén klacht is ongegrond verklaard door de LKC.
 - Drie klachten zijn niet-ontvankelijk verklaard 
door de LKC.  
Een klacht wordt niet-ontvankelijk verklaard als 
niet aan regels van de klachtbehandeling van de 
LKC is voldaan, bijvoorbeeld omdat de indienings-
termijn is overschreden of omdat de aanvrager 
niet voldoet aan het verzoek om nadere 
informatie. 

 - Eén klacht die was ingediend bij het College van 
Bestuur is op schoolniveau afgehandeld.

Bij bovengenoemde uitspraken door de LKC was 
meestal eerst de klacht ingediend bij het College 
van Bestuur waarop vervolgens de LKC om 
onderzoek en advies werd gevraagd. In een enkel 
geval stapte de klager rechtstreeks naar de LKC.  
In 2021 waren twee klachten gegrond verklaard 
door de LKC. 

Buiten de ingediende klachten is bij het College 
van Bestuur in 2022 melding gedaan van eén klacht 
die al was ingediend op een school. Deze is ook 
verder op schoolniveau behandeld.
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Gemeenschappelijke Medezeggenschapsraad VO
Jaarverslag 2022

De GMR VO staat dit jaar in het teken van over-
gangen. De overgang van een scholengemeenschap 
gedurende corona naar een gemeenschap na 
corona. In dit verslag vindt de lezer een verzameling 
indrukken van de belangrijkste thema’s die tijdens 
en tussen de vergaderingen door de aandacht van 
de GMR hebben gehad.

Bij de start van het schooljaar hebben we vele 
nieuwe gezichten mogen verwelkomen in onze 
raad waardoor we vanaf september bezig zijn 
geweest deze nieuwe leden mee te nemen in het 
overleg. In oktober en december zijn deze nieuwe 
leden definitief geïnstalleerd. Gedurende de 
oktober vergadering is een prikkelende discussie 
gevoerd over de visie waarop verzuimbeleid 
binnenin de stichting moet worden gevoerd. In de 
december vergadering is ook de laatste overgang 
van dit jaar, 2022, aan de orde gekomen. Namelijk 
de aanbesteding van een nieuwe arbodienst. Een 
en ander heeft tot gevolg gehad dat de bespreking 
van het operationele aspect en de achterliggende 

visie op verzuim nu apart in overweging 
worden genomen.

Covid 19 heeft nog een grote invloed gehad op  
het functioneren van alle scholen. Vanuit de 
 overheid wordt na de zomer van 2022 van elke 
school verwacht dat zij draaiboeken ontwikkelen 
omtrent corona. Alle scholen hebben eigen scena-
rio’s ontwikkeld, uiteenlopend van aanpassingen 
aan ventilatiesystemen (onderzoek naar lucht-
filters/-zuiveraars loopt nog) tot het nemen van 
preventieve maatregelen. Er bestond oorspronke-
lijk onduidelijkheid over de extra gelden ten 
behoeve van de basisvaardigheden, inmiddels 
heeft dit op de meeste scholen vorm gekregen 
(zonder extra middelen).
Daarnaast is er aandacht besteed aan het onder-
zoek van de Onderwijsinspectie naar de stichting, 
gepland voor begin 2023, dat deze keer plaats-
vindt via benadering van het schoolbestuur. De 
centrale vraag is ‘wat gaat goed, wat kan beter en 
wat moet beter?’. Het toezichtkader is in 2021 

verstevigd, nadat sinds de aanpassing van 2017 het 
bestuur wordt aangesproken op de kwaliteit op 
scholen. Deze wordt beoordeeld op de onderwijs-
kwaliteit die integraal op orde moet zijn en op het 
financieel beheer.
De GMR zou graag zien dat voor OOP functies  
een proces van herwaardering wordt opgestart. 
De bestuurder heeft aangegeven dat aangezien de 
OOP functies relatief kort geleden zijn beschreven 
en gewaardeerd, andere functies eerst (opnieuw) 
zullen worden beschreven en gewaardeerd. We 
blijven hierover in gesprek.

De themasessie van de GMR-en en Raad van 
Toezicht in december, waarin het welzijn van leer-
lingen onderwerp van gesprek was, heeft meer 
inzicht in de rol van de RvT gegeven. De RvT spreekt 
graag met de GMR over onderwerpen die alle lagen 
van de organisatie raken. Het was een nuttige 
bespreking, maar de aanwezigheid van leerlingen 
zou een toegevoegde waarde zijn geweest.
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Voor de vacature van een lid voor de Raad van 
Toezicht een heeft de GMR twee leden afgevaardigd 
die deelnemen aan de selectiecommissie. Er is 
inmiddels een nieuw lid benoemd.

Andere bijdragen van de GMR op het gebied  
van beleidsvorming en uitvoering betreffen  
de instemming met de Arbo Unie, de nieuwe 
Arbodienst, vanaf mei 2023. Daarbij wordt ook 
een visiebijeenkomst gepland naar aanleiding van 
eerdere gesprekken over het verzuimprotocol.

Financiële rapportage
Eén keer per kwartaal vindt overleg plaats van  
de Financiële Commissie met de directeur 
Bedrijfsvoering. Vanuit de Financiële Commissie 
vindt vervolgens terugkoppeling plaats aan de 
voltallige GMR. Er was dit jaar rijke stof voor 
overleg. Belangrijke onderwerpen die besproken 
zijn betreffen onder andere verhoging van de 
schoolfees van de internationale scholen, de 
invloed van een stijgend ziekteverzuim en het 

inhuren van externe krachten en de toename van 
schoolactiviteiten na corona, een inhaaleffect dat 
onder andere gefinancierd werd uit NPO-gelden. 
Ook besproken zijn daarnaast de beschikbaar 
gestelde middelen voor het strategisch personeels-
beleid. Dit betreft een subsidie voor iedere school 
naast de reguliere lumpsum vergoeding en de 
subsidie basisvaardigheden die beschikbaar is op 
basis van aanvraag en die op termijn structureel 
beschikbaar komt.
Ook aan de kostenkant werd veel besproken, zoals 
de gestegen kosten onder meer voor personeel en 
instellingslasten. Vermeldenswaard zijn de NPO 
gelden waarvoor in de begroting een bedrag  
van ongeveer 2 miljoen euro aan uitgaven is 
opgenomen. Daarvan is het merendeel uitgegeven.
Maar cumulatief is er een achterstand in de 
uitgaven (met name doordat subsidies voor 
vermindering werking in 2022 laat ontvangen zijn 
en niet meer konden worden uitgegeven). Die 
bedragen zijn als reserve op de balans opgenomen.

De vorig jaar ingevoerde verbeteringen in het 
budgetteringsproces zijn als zeer positief ervaren. 
In de jaarrekening is er vooral ingegaan op de 
ratio’s en het weerstandsvermogen dat per school 
sterk kan verschillen. Voor Internationale scholen 
wordt een norm van 40% aangehouden en voor de 
Nederlandse Scholen een norm van 20%. Wellicht 
dat het weerstandsvermogen van bepaalde scholen 
niet meer hoeft te groeien en dat de overschotten 
gebruikt kunnen worden om de positie van het 
personeel te verbeteren. In dit kader is ook het 
generatiepact genoemd. Nauwlettend is ook de 
ontwikkeling van de vrijwillige bijdrage gevolgd. 
Mede door de nieuwe wetgeving waarbij scholen 
duidelijk moeten aangeven dat de bijdrage 
 vrijwillig is.
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Gemeenschappelijke Medezeggenschapsraad PO
Jaarverslag 2022

In 2022 nam de GMR afscheid van haar voorzitter, 
Mw. Lambert. Diens termijn was het vorige jaar al 
beëindigd toen haar jongste kind van ISH Primary 
ging. Een nieuwe voorzitter verkiezen was echter 
niet mogelijk vanwege een geschil met de MR 
van de Europese School Den Haag Primary over 
de termijnen van de leden van de GMR namens 
die school.

De beslechting van dat geschil nam veel tijd in 
beslag, vooral van de leden namens ESH en de 
bestuurder. Gelukkig was mw. Lambert in de 
 tussentijd bereid om als technisch voorzitter aan  
te blijven. Uiteindelijk is voor de zomervakantie 
overeenstemming bereikt, zodat in de tweede helft 
van het jaar kon worden geïnvesteerd in herstel van 
de relatie tussen de GMR en de ESH MR.

Mw. O’Hare, het lid namens het personeel van 
ESH, werd in de laatste vergadering van Mw. 
Lambert unaniem als voorzitter verkozen. Helaas 
kon zij wegens omstandigheden geen enkele 
vergadering voorzitten, en trad later in het jaar 
terug als voorzitter. De heer Pryce, lid namens de 
oudergeleding van ESH Primary, nam tussentijds 
haar voorzitterschap waar alvorens zelf te 
worden gekozen.

Ondanks deze personele perikelen werden veel 
onderwerpen behandeld. Zo lichtte de heer 
De Brouwer, directeur bedrijfsvoering van de 
Stichting, bij elke overlegvergadering de financiële 
kwartaalresultaten toe, en adviseerde de GMR 
positief op de begroting voor 2023 (zij het net  
na de jaarwisseling). Op het herziene verzuim-
protocol verleende de PGMR in 2022 nog geen 
instemming. Dit onderwerp werd naar het 
 volgende jaar uitgesteld.

De GMR had ook twee ontmoetingen met de Raad 
van Toezicht (RvT). In het voorjaar schoof een 
delegatie van de RvT aan in de overlegvergadering 
met de bestuurder voor een gesprek waarin vooral 
de nasleep van de coronapandemie centraal stond. 
In het najaar sprak een afvaardiging van de RvT 
met delegaties van beide GMR’en gezamenlijk.  
Op verzoek van de RvT had die bespreking het 
thema sociale veiligheid, waaronder online-
veiligheid en -pesten.
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COLOFON

Dit is een uitgave van Stichting 
Het Rijnlands Lyceum

Fotografie Lambert de Jong (bestuurders)
Ontwerp Ontwerpwerk, Den Haag

Juni 2023

Alle rechten voorbehouden. Niets uit deze 
uitgave mag verveel voudigd en/of openbaar 
gemaakt worden op welke wijze dan ook 
zonder voorafgaande toestemming van 
Stichting Het Rijnlands Lyceum.
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